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REVISTA PRESEI 

Cuprins: 

 Ce valoare a indicat aplicarea formulei predictibile de majorare a salariului 

minim. Raluca Turcan: ”Îmi doresc ca după ce se termină concendiile, sindicatele și 

patronatele să vină la discuții” 

 Raluca Turcan spune că subvenția pentru sezonul rece va crește de șase ori. De 

când va intra în vigoare măsura 

 Florin Cîţu: „PNRR va fi aprobat până la finalul lunii septembrie” 

 Deficitul bugetar a scăzut la 2,89% din PIB faţă de 4,71% din PIB, anul trecut. 

Cheltuielile de investiţii au fost cu aproape 5 miliarde de lei mai mari 

 Rectificare bugetară modificată: Schimbări la Transporturi, Dezvoltare și Tineret. 

Mai puțini bani pentru partide  

 Consiliul Fiscal critică rectificarea bugetară a guvernului Cîţu, semnalând un 

derapaj major pe partea de cheltuieli, care arată incapacitatea de a le ţine sub 

control 

 Strategia de recuperare a creanţelor din infracţiuni: Sumele confiscate, reutilizate 

printr-un Mecanism de Prevenire a Criminalităţii 

 Hotărârea CNSU nr. 63 din 26 august 2021  

 Președintele Iohannis: Școlile vor funcționa cu prezență fizică. Dacă se depășește 

pragul de 6 la mie, trec în online școlile din localitatea respectivă 

 Asociaţiile elevilor solicită acordarea burselor pe baza unui procent din salariul 

minim pe economie 

 Cîţu, despre decontarea navetei elevilor: Banii sunt în buget, nu este o problemă. 

Mă voi asigura că la rectificare există cadrul legal 
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 Ajutor de la Guvern pentru elevii și nou-născuții din familii defavorizate. Banii ar 

trebui să amelioreze efectele provocate de criza pandemiei COVID-19 

 Punct de vedere oficial: Guvernul nu susține noul proiect privind facilitatea celor 

1.500 lei pentru creșă sau grădiniță/ Cel mai probabil, măsura va fi suspendată și 

anul viitor 

 Ciolacu anunță că PSD depune moțiune de cenzură împotriva Guvernului Cîțu 

înaintea Congresului PNL: Am început discuțiile cu AUR 

 MADR: 100 milioane euro pentru instalarea tinerilor fermieri şi 87 milioane euro 

pentru dezvoltarea fermelor mici 

 Traficul de persoane: 16 ONG-uri critică intenția guvernului de a schimba 

legislația și susțin că va slăbi capacitatea de a lupta împotriva fenomenului 

 Cătălin Drulă și ambasadorul Japoniei, vizită pe șantierul podului din Brăila. 

„Circulaţia pe pod va fi deschisă la sfârşitul anului viitor” 

 Nicușor Dan preia interimar conducerea ALPAB și explică de ce parcurile din 

Capitală au ajuns într-o situație deplorabilă: „Au fost lucrări de mântuială” 

 Alex Bologa aduce României a doua medalie la Jocurile Paralimpice de la Tokyo, 

obținând bronzul la judo 

 Ce trebuie să știi dacă vrei să continui să lucrezi după pensionare 

 Târg de job-uri la Iași pentru românii din diaspora care vor să se întoarcă în țară. 

Când are loc evenimentul 

 În România, peste 25 de mii de tineri nu au loc de muncă. Șomerii pot urma 

cursuri pentru a deveni antreprenori 

 INS: Managerii firmelor românești estimează o creștere a activității în industria 

prelucrătoare, construcții și comerțul cu amănuntul, în următoarele trei luni, dar 

spun că anticipează o continuă creștere a prețurilor. 

 ONRC: Aproape 7.000 de firme si-au suspendat activitatea, în creștere față de 

anul trecut cu 12.43% 
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 România are cel mai mic număr de firme nou înființate din Uniunea Europeană, 

în ultimele trei luni/ Irlanda, Portugalia și Slovacia, în top 

 Prima navă de marfă autonomă și ecologică din lume, construită parțial în 

România, va naviga anul acesta în apele Norvegiei 

 UPDATE Klaus Iohannis a decolat spre Chișinău, după o întârziere cauzată de 

ceața foarte deasă/ Festivitățile dedicate celor 30 de ani de Independență a 

Republicii Moldova, amânate 

 Miniştrii de interne din UE vor avea o reuniune extraordinară pentru a analiza 

evenimentele recente din Afganistan 

 Nouă români se află în continuare în Afganistan. Aurescu: Suntem în contact cu 

ei, nu au fost afectați de atacuri 

 UPDATE Cel puțin 13 soldați americani și peste 80 de afgani au murit în atacurile 

teroriste din Kabul. Exploziile au continuat după lăsarea serii 

 Geoană: Ucraina mai are nevoie de reforme pentru a adera la NATO 
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 Ce valoare a indicat aplicarea formulei predictibile de majorare a 

salariului minim. Raluca Turcan: ”Îmi doresc ca după ce se termină 

concendiile, sindicatele și patronatele să vină la discuții” 

Raluca Turcan a anunțat că a fost declanşată o campanie de combatere a muncii "la 

negru"  

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, a declarat joi, 26 august, că există o formulă pentru 

majorarea salariului minim, dar că îşi doreşte un dialog cu sindicatele şi patronatele pe 

tema salariului minim. ”Am aplicat aceeaşi formulă şi nivelul de 2.300 de lei a rezultat din 

urmărirea acestei formule”, a explicat ea. Turcan a atras atenţia că există o categorie de 

români care încă munceşte ”la negru”. 

 

”Pentru prima dată, la finalul anului 2019 am pregătit, printr-o hotărâre de Guvern, o 

formulă predictibilă de majorare a salariului minim ancorat în câţiva indicatori. Anul 

acesta am aplicat aceeaşi formulă şi nivelul de 2.300 de lei a rezultat din urmărirea 

acestei formule şi îmi doresc ca după ce se termină concediile şi sindicatele şi 

patronatele să vină la Ministerul Muncii să începem din nou această discuţie şi să nu ne 

axăm doar pe cum o să arate salariul minim la începutul anului viitor, ci să încercăm să o 

proiectăm pe câţiva ani, astfel încât şi în contextul dezbaterilor europene să ştim exact 

cu cât şi cum va creşte salariul minim”, a declarat Raluca Turcan, la Antena 3, joi seara. 

 

Ministrul Muncii a punctat că sunt 1,6 milioane de persoane care figurează cu salariul 

minim. 

 

”La noi figurează aproximativ 1,6 milioane de persoane plătite cu salariul minim. Aici 

vorbim de trei tipuri de salariu minim pentru că vorbim de trei tituri, studii medii, 

superioare şi salariul minim din construcţii. 

 

Din nefericire, ne confruntăm cu un fenomen cu două valenţe: muncă sub declarată, 

adică oamenii declară în contracte de obicei salariul minim, dar mai beneficiază şi de 

alte sporuri şi beneficii ceea ce îi afectează pe termen lung la pensii pentru că nu au 

contributivitate la sistemul de pensii şi mai grav este munca la negru”, a declarat Turcan. 

 

 

https://ziare.com/raluca-turcan/
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Raluca Turcan a adăugat că a fost declanşată o campanie de combatere a muncii "la 

negru". 

 

”Am declanşat o campanie de verificare şi combatere a muncii la negru, astfel încât să 

venim în sprijinul beneficiarilor, să intre într-un parteneriat loial cu angajatorii”, a explicat 

Turcan. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Raluca Turcan spune că subvenția pentru sezonul rece va crește de 

șase ori. De când va intra în vigoare măsura 

Ministrul Muncii, Raluca Turcan, a declarat joi, 26 august, că se lucrează la un sprijin 

pentru consumatorii vulnerabili şi că sprijinul pentru aceştia va creşte de şase ori faţă de 

subvenţia acordată în prezent. "Dacă până acum un pensionar cu o pensie de 800 de lei 

primea un ajutor de 20 de lei pe lună şi o subvenţie de 100 de lei pe tot sezonul rece, 

acelaşi pensionar va primi de şase ori mai mult pentru că primeşte pe de-o parte 

compensarea facturii pe tipul de energie, dar şi suplimentul de energie pe toată 

perioada anului”, a susţinut Raluca Turcan. 

 

”Sprijinirea consumatorilor vulnerabili este o necesitate şi face parte din 

responsabilitatea unui guvern axat pe dezvoltare pe de-o parte şi ţintit pe politici 

publice pentru cei care au nevoie de ajutor. Din păcate, pentru momentul actual, acest 

proiect de lege al consumatorului vulnerabil este un exemplu tipic despre cum un 

subiect de interes public nu poate fi adus în atenţia publică și îmbunătăţit decât atunci 

când el urcă pe agenda presei. 

 

În momentul în care am ajuns ministru al Muncii, acesta a fost primul proiect de lege pe 

care mi l-am asumat şi pe care am început să îl negociez, să îl perfecţionez şi să îl 

punem pe masa Guvernului Cîţu”, a declarat Raluca Turcan, la Antena 3, joi seara. 

 

Ministrul Muncii a arătat că proiectul pentru sprijinirea consumatorilor vulnerabili 

urmează să fie dezbătut în Parlament. 

 

https://ziare.com/politica/campanie/
https://ziare.com/raluca-turcan/
https://ziare.com/politica/guvern/
https://ziare.com/politica/lege/
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”La momentul la care am abordat subiectul, lumea se uita oarecum chiorâş, de aceea am 

încercat tot felul de subterfugii, chiar am trecut data de intrare în vigoare, 1 septembrie 

2022, ca să îmi conving colegii şi potenţialii susţinători că el are capacitatea de a deveni 

viabil. 

 

Aproape toată lumea a spus la unison că avem ajutorul de încălzire, lasă că ne 

descurcăm. Vreau să ştiţi că ajutorul de încălzire are în momentul de faţă un cost de 

aproximativ 41 milioane de lei şi un număr de beneficiari de 209.000 de gospodării. Îmi 

amintesc că acest proiect a fost pus în dezbatere publică în decembrie, anul trecut (...) 

 

Aproape misiune imposibilă, a fost aprobat în martie anul acesta, în Guvern, transmis la 

Parlament şi acolo pentru că nu exista duplicitatea de a-l pune în dezbatere din prima, a 

fost asumat în procedură de urgenţă, însă uitat în sertarele Parlamentului. Până acum, 

când toate aceste creşteri de preţuri pe care le simţim cu toţii, la utilităţi, la produsele de 

consum, au adus în discuţie, din nou, intervenţia statului pentru cei care se află în 

vulnerabilitate extremă”, a declarat Turcan. 

 

Raluca Turcan a explicat care sunt condiţiile pentru a beneficia de aceste subvenţii şi a 

vorbit de cuantumul ajutorului. 

”Primul criteriu este acel al nivelului veniturilor. Acest proiect creşte nivelul de venituri 

până la care oamenii pot accesa sprijin din partea statului şi în acelaşi timp creşte şi 

suma pe care statul îşi asumă să o acorde celor care sunt în situaţie de vulnerabilitate şi 

de sărăcie energetică. În loc de 800 de lei cât este venitul pe persoană, pe membru de 

familie care primeşte în momentul de faţă subvenţia de încălzire, noi am crescut plafonul 

la 810 lei, iar pentru persoanele singure de la 1.000 de lei, la aproximativ 1.045 lei. 

 

Aşa creşte deopotrivă şi baza de beneficiari, dar şi suma pe care noi o acordăm. Acest 

sprijin se acordă diferenţiat, în funcţie de tipul de energie pe care oamenii îl folosesc 

pentru încălzire. 

 

Oamenii trebuie să îşi asume, folosesc energie pe gaz, energie electrică, pe combustibil 

solid și de asemenea primesc un supliment de sprijin pentru consumul pe care îl au pe 

perioada anului astfel încât să compenseze aceste creşteri de preţuri.  

https://ziare.com/politica/dezbatere/
https://ziare.com/politica/acord/
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Dacă până acum pentru sezonul rece sprijinul ajungea la aproximativ 100 de lei, acum 

subvenţia pe care o acordă statul va creşte de şase ori. 

 

Dacă până acum un pensionar cu o pensie de 800 de lei primea un ajutor de 20 de lei pe 

lună şi o subvenţie de 100 de lei pe tot sezonul rece, acelaşi pensionar va primi de şase 

ori mai mult pentru că primeşte pe de-o parte compensarea facturii pe tipul de energie, 

dar şi suplimentul de energie pe toată perioada anului”, a susţinut Raluca Turcan. 

 

Întrebată ce se va întâmpla când românii nu vor putea să îşi plătească facturile, ea a 

precizat că aceste majorări ţin de contextul internaţional, dar şi de unele decizii luate în 

trecut. 

 

”Contextul internaţional al costului materiilor prime conduce la majorări de perţuri, 

dealtfel avem în momentul de faţă un preţ record la gaz din ultimii 10 ani. Factura pe 

care o plătesc românii acum este generată şi de contextul actual şi de deciziile 

anterioare. În anul 2018 guvernul PSD a blocat exploatările la Marea Neagră în condiţiile 

în care anul acesta am fi putut avea desfacere de vânzare de gaz din perimetrul 

naţional”, a declarat Turcan. 

 

Ministrul Muncii a mai precizat că va creşte subvenţia şi va fi majorat plafonul de ajutor 

prin amendamente ce vor fi depuse în Parlament la începutul sesiunii parlamentare. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Florin Cîţu: „PNRR va fi aprobat până la finalul lunii septembrie” 

Primele acte normative privind proiectul „România educată” vor fi pregătite pe 9 

septembrie, a anuntat Cîțu FOTO Facebook/ Florin Cîțu 

Premierul Florin Cîţu a precizat, la întâlnirea de joi, 26 august, a primului Comitet 

interministerial pentru monitorizarea implementării Proiectului ”România Educată”, că 

Planul Naţional de Redresare şi Rezilienţă va fi aprobat până la finalul lunii septembrie, 

iar în el sunt cuprinse fonduri şi pentru programul iniţiat de preşedintele Klaus Iohannis. 

 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/politica/amendamente/
https://ziare.com/klaus-johannis/
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El a mai spus că va mai exista o întrunire a Comitetului pe 2 septembrie, iar pe 9 

septembrie vor fi pregătite primele acte normative privind acest proiect al şefului 

statului a cărui implementare a fost asumată de Guvern, prin memorandum. 

 

„Bine aţi venit la primul Comitet interministerial pentru proiectul preşedintelui României 

„România educată”, proiect care a fost asumat de Guvern pentru implementare. Ştiţi 

foarte bine că este cel mai amplu proiect de reformă a educaţiei iniţiat şi dezvoltat de 

Administraţia Prezidenţială, un proiect care reprezintă viziunea şi strategia de ţară în 

domeniul educaţiei în perspectiva 2030, susţinut de programul de guvernare 2020-2024. 

De asemenea, operaţionalizarea proiectului România Educată a fost inclusă ca 

angajament în Strategia Naţională de Apărare a Ţării pentru perioada 2020-2024. 

 

Ştiţi foarte bine că este foarte clar că avem nevoie să intensificăm eforturile 

pentru dezvoltarea sistemului de educaţie în România. Avem şi o serie de recomandări 

în domeniu. Aşa că România Educată vine şi va fi implementată la momentul potrivit. 

Reformele preconizate prin proiectul România Educată combinate cu măsurile prevăzute 

în programul de guvernare 2021-2024 sunt armonizate cu recomandările specifice de 

ţară ale Comisiei Europene şi cu programul naţional de reformă şi va avea finanţări 

adecvate din resurse multiple. România Educată este în PNRR. 

 

Aş vrea să vă anunţ pe această cale că PNRR va fi aprobat până la finalul lunii 

septembrie. Deci suntem în grafic şi cu PNRR. Şi programe operaţionale, buget central, 

bugete locale, parteneriat public privat, fonduri nerambursabile, contribuţia firmelor 

private. Deci surse de finanţare avem. Avem până acum o platformă România Educată. 

Ştim foarte clar unde vrem să ajungem cu sistemul. Este momentul să implementăm 

acest program”, a afirmat Florin Cîţu. 

 

Care sunt sursele de finanţare pentru proiectul „România educată” 

„De asemenea, sunt create premisele elaborării unui nou pachet legislativ şi asta facem 

de fapt prin acest Comitet interministerial în vederea asigurării suportului normativ 

necesar reformei şi a coerenţei cu alte reglementări legale şi cu cerinţele unui mediu 

socio-economic în continuă schimbare. 

 

 

https://ziare.com/klaus-johannis/stiri-klaus-johannis/proiectul-romania-educata-varianta-finala-reforme-educatie-klaus-iohannis-1690384
https://ziare.com/politica/pnrr/
https://ziare.com/florin-citu/stiri-florin-citu/florin-citu-pnrr-conditionare-reforma-justitie-aprobare-septembrie-1696643
https://ziare.com/politica/legislativ/
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În vederea implementării programului România Educată, PNRR transmis la UE în iunie 

cuprinde oportunităţi de finanţare a unor proiecte de maximă importanţă pentru 

sistemul national de educaţie şi formare orientat spre atingerea ţintelor asumate în 

cadrul reformei. 

 

În data de 14 iulie 2021, Guvernul şi-a asumat, prin memorandum privind 

implementarea proiectului România Educată şi aprobarea priorităţilor 

în reforma sistemului national de educaţie, obiectivele şi ţintele strategice în domeniul 

educaţiei stabilite prin proiectul România Educată, ceea ce va determina accelerarea 

procesului de reformă a educaţiei româneşti şi va crea premisele asigurării stabilităţii şi 

credibilităţii sistemului educaţional. După cum am spus, este prima întâlnire astăzi. 

 

Aş vrea să vă anunţ că săptămâna viitoare, pe 2 septembrie, vom avea deja o altă 

întâlnire, tocmai pentru a putea pregăti primele acte normative, adică în 9 septembrie 

vom da primele acte”, a conchis premierul. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Deficitul bugetar a scăzut la 2,89% din PIB faţă de 4,71% din PIB, 

anul trecut. Cheltuielile de investiţii au fost cu aproape 5 miliarde de 

lei mai mari 

Deficit de 33,97 miliarde lei, în primele 7 luni ale anului 2021  

Execuţia bugetului general consolidat în primele şapte luni ale anului s-a încheiat cu un 

deficit de 33,97 miliarde lei (2,89% din PIB) în scădere, faţă de deficitul de 49,68 miliarde 

lei (4,71% din PIB), înregistrat la aceeaşi perioadă a anului 2020, a anunţat joi, 26 august, 

Ministerul de Finanţe. 

”Execuția bugetului general consolidat în primele şapte luni ale anului 2021 s-a încheiat 

cu un deficit de 33,97 miliarde lei (2,89% din PIB) în scădere, faţă de deficitul de 49,68 

miliarde lei (4,71% din PIB), înregistrat la aceeaşi perioadă a anului 2020.  

 

https://ziare.com/politica/reforma/
https://business24.ro/macroeconomie/pib/
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Această evoluţie pozitivă a fost determinată de creşterea veniturilor bugetare cu 1,38 

puncte procentuale din PIB (an/an), influenţată în principal de avansul încasărilor din 

TVA şi fonduri europene precum şi de reducerea cheltuielilor bugetare cu 0,44 puncte 

procentuale din PIB în contexul reducerii dinamicii cheltuielilor de personal”, a informat 

ministerul. 

De asemenea, în perioada ianuarie-iulie 2021, cheltuielile de investiţii au fost cu 4,87 

miliarde lei mai mari faţă de aceeaşi perioadă a anului precedent, iar plăţile cu caracter 

excepţional generate de epidemia COVID-19 au fost de 9,18 miliarde lei (14,05 miliarde 

lei, respectiv 1,2% din PIB). 

Veniturile bugetului general consolidat au însumat 211,15 miliarde lei în primele şapte 

luni ale anului 2021, cu 20,6% peste nivelul încasat în aceeaşi perioadă a anului trecut. 

Acest avans a fost influenţat de încasările reduse din perioada martie-iulie 2020 - ca 

efect al unor măsuri de sprijinire a contribuabililor (amânarea termenelor de plată, 

bonificaţii şi scutiri), redresarea indicatorilor economici, dar şi de recuperarea parţială a 

unor categorii de venituri (TVA, contribuţii de asigurări, impozit pe venit şi profit). Cele 

mai însemnate creşteri nominale s-au înregistrat în cazul TVA, contribuţiilor de asigurări 

şi fondurilor europene. 

Încasările din impozitul pe salarii şi venit semnalizează creştere în 2021 

Încasările din impozitul pe salarii şi venit au totalizat 16,59 miliarde lei în perioada 

ianuarie-iulie 2021, consemnând o creştere de 15,6% (an/an), susţinută de sporul 

încasărilor din impozitul aferent pensiilor (+46,5%), impozitul pe dividende (+30,2%), 

respectiv Declaraţia unică (+20%). 

Totodată, veniturile din impozitul pe salarii au sporit cu 11,2%, înregistrând o dinamică 

superioară celei înregistrate de fondul de salarii din economie de 7,8%. 

Contribuţiile de asigurări au înregistrat 73,23 miliarde lei în primele şapte luni ale anului 

2021, în creştere cu 13% (an/an). Ca şi în cazul impozitului pe venit, evoluţia este 

superioară dinamicii fondului de salarii şi a fost influenţată atât de încasările reduse din 

perioada comparabilă a anului 2020, cât şi de recuperarea parţială a contribuţiilor 

amânate la plată în anul trecut. 
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Încasările din impozitul pe profit au însumat 12,86 miliarde lei în ianuarie-iulie 2021, în 

creştere cu 25,7% (an/an). Acest avans a fost determinat de principala componentă – 

încasările din impozitul pe profit de la agenţii economici, cu o dinamică pozitivă de 29% 

(an/an). 

Încasările nete din TVA, în creştere cu aproape 50% faţă de 2020 

Încasările nete din TVA au înregistrat 42,97 miliarde lei în primele şapte luni ale anului 

curent, în creştere cu 43,9% (an/an). În acelaşi timp, restituirile de TVA au însumat 14,22 

miliarde lei în perioada analizată, cu 1,4% peste nivelul înregistrat în ianuarie-iulie 2020. 

Evoluţia încasărilor din TVA a fost influenţată de baza redusă aferentă anului trecut (în 

principal din perioada martie-iulie - când au fost implementate măsurile de amânare a 

termenului de plată a TVA), recuperarea parţială a TVA amânat la plată în 2020, respectiv 

redresarea bazei macroeconomice relevante. 

Veniturile din accize au însumat 19,41 miliarde lei în ianuarie-iulie 2021, în creştere cu 

17,1% (an/an). În structură, se remarcă o dinamică de 18,2% în cazul încasărilor din 

accizele pentru produsele energetice, în condiţiile normalizării consumului de carburanţi 

faţă de perioada de referinţă, respectiv un avans de 13,7% al încasărilor din accizele 

pentru produse din tutun, susţinută şi de majorarea accizei la ţigarete. 

Veniturile nefiscale au însumat 16,92 miliarde lei în ianuarie-iulie 2021, înregistrând o 

creştere de 8,6% (an/an), această creştere fiind determinată şi de înregistrarea sumelor 

din vânzarea certificatelor de emisii de gaze cu efect de seră, potrivit prevederilor art.10, 

alin.(1), lit.d) din Ordonanţă de urgenţă a Guvernului nr. 115/2011. 

Sumele rambursate de Uniunea Europeană în contul plăţilor efectuate şi donaţii au 

totalizat 14,25 miliarde lei în primele şapte luni ale anului 2021, în creştere cu 35,5% faţă 

de nivelul înregistrat în aceeaşi perioadă a anului trecut. 

Cheltuielile bugetului general consolidat în sumă de 245,12 miliarde lei au crescut în 

termeni nominali cu 9% comparativ cu aceeaşi perioadă a anului precedent. 

Pe primele şapte luni ale anului 2021, cheltuielile de investiţii au fost cu 4,87 miliarde lei 

mai mari faţă de aceeaşi perioadă a anului precedent, iar plăţile cu caracter excepţional 

generate de epidemia COVID-19 au fost de 9,18 miliarde lei. 
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Totodată, cheltuielile de personal au însumat 65 miliarde lei, în creştere cu 2,9% 

comparativ cu aceeaşi perioadă a anului precedent. Exprimate ca pondere în PIB, 

cheltuielile de personal reprezintă un nivel de 5,5% din PIB, cu 0,5 puncte procentuale 

mai puţin faţă de aceeaşi perioadă a anului anterior. Din total cheltuielilor de personal, 

plăţile reprezentând stimulentul de risc acordat pentru COVID 19 au fost de 70,87 

milioane lei, precum şi alte cheltuieli de personal, inclusiv sporuri acordate personalului 

medical şi auxiliar implicaţi în activităţile cu pacienţii diagnosticaţi cu COVID-19 de 

aproximativ 1.672,41 milioane lei. 

Cheltuielile cu bunuri şi servicii au fost 32,76 miliarde lei, în creştere cu 8,9% comparativ 

cu aceeaşi perioadă a anului precedent. O creştere se reflectă la bugetul de stat, 

respectiv 31,4% faţă de aceeaşi perioadă a anului precedent, precum şi la bugetul 

Fondului naţional unic de asigurări sociale de sănătate de 9,3%, în principal, conform 

datelor comunicate de ordonatorii principali de credite, 4,54 miliarde lei din total bunuri 

şi servicii reprezintă plăţi pentru medicamente, materiale sanitare, reactivi şi alte produse 

necesare diagnosticării şi tratării pacienţilor infectaţi cu coronavirusul SARS-CoV-2, 

precum şi plata pentru vaccinuri împotriva Covid-19. 

Cheltuielile cu asistenţa socială au fost de 87,55 miliarde lei în creştere cu 9,4% 

comparativ cu aceeaşi perioadă a anului precedent. Evoluţia cheltuielilor cu asistenţa 

socială a fost influenţată, în principal, de majorarea punctului de pensie de la 1 

septembrie 2020 cu 177 lei, respectiv de la 1.265 lei la 1.442 lei. De asemenea, se reflectă 

şi majorarea de la 1 septembrie 2020 a nivelului îndemnizaţiei sociale pentru pensionari 

garantată de la 704 lei la 800 lei, precum şi majorările privind alocaţiile de stat pentru 

copii începând cu 1 ianuarie 2020, cu 1 august 2020 care reprezintă o creştere a alocaţiei 

cu aproximativ 20% mai mare decât cea plătită în luna iulie 2020, precum şi cu 1 ianuarie 

2021 care reprezintă o creştere a alocaţiei cu aproximativ 16% mai mare decât cea 

plătită în luna decembrie 2020. 

Totodată, se continuă plăţile pe măsurile care au fost luate cu caracter excepţional, în 

domeniul social şi economic, pentru diminuarea efectelor negative generate de 

pandemia de COVID 19. Astfel, până la sfârşitul lunii iulie, s-au plătit pe măsuri active 1,5 

miliarde lei, respectiv 602,61 milioane lei pentru indemnizaţii acordate pe perioada 

suspendării temporare a contractului individual de muncă din iniţiativa angajatorului,  
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190,92 milioane lei pentru indemnizaţii acordate pentru alţi profesionişti şi pentru 

persoanele care au încheiate convenţii individuale de muncă care întrerup activitatea ca 

urmare a efectelor SARS-CoV-2, 319,23 milioane lei pentru sume acordate angajatorilor 

pentru decontarea unei părţi a salariului brut al angajaţilor menţinuţi în muncă, 52,50 

milioane lei sume acordate angajatorilor pentru încadrarea în muncă a unor categorii de 

persoane, precum şi 334,8 milioane lei indemnizaţii acordate pe perioada reducerii 

temporare a activităţii pentru profesionişti precum și pentru persoanele care au 

încheiate convenții individuale de muncă în baza Legii nr.1/2005. 

De asemenea, se continuă decontările indemnizațiilor de asigurări sociale de sănătate 

pentru concedii medicale în scopul diminuării stocului de plăţi restante aferente 

acestora, astfel că la sfârşitul lunii iulie plăţile au fost de 2.550,8 milioane lei. 

O bună parte din cheltuielile cu subvenţiile au fost alocate către transporturi 

Cheltuielile cu subvenţiile au fost de 3,7 miliarde lei, o mare parte dintre acestea fiind 

alocate către transporturi, respectiv subvenţii pentru transportul călătorilor, precum şi 

pentru sprijinirea producătorilor agricoli. 

Alte cheltuieli au fost de 4,4 miliarde lei, reprezentând, în principal, sume aferente 

titlurilor de plată emise de Autoritatea Naţională pentru Restituirea Proprietăţilor, 

conform legislaţiei în vigoare, burse pentru elevi şi studenţi, alte despăgubiri civile, 

precum şi îndemnizaţii acordate părinţilor pentru supravegherea copiilor pe perioada 

închiderii temporare a unităţilor de învăţământ. 

În crestere sunt si cheltuielile pentru proiectele finanţate din fonduri externe 

nerambursabile 

De asemenea, ministerul mai arata că cheltuielile privind proiectele finanţate din fonduri 

externe nerambursabile (inclusiv subvenţiile de la Uniunea Europeană aferente 

agriculturii) au fost de 15,79 miliarde lei, cu 31,2% mai mari comparativ cu anul 

precedent. 

Cheltuielile pentru investiţii, care includ cheltuielile de capital, precum şi cele aferente 

programelor de dezvoltare finanţate din surse interne şi externe, au fost în valoare de 

25,28 miliarde lei, în creştere cu 23,9% comparativ cu aceeaşi perioadă a anului 

precedent când au fost în valoare de 20,41 miliarde lei.  
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De asemenea, se observă o creştere mai accentuată a proiectelor finanţate din fonduri 

externe nerambursabile postaderare, acestea reprezentând 52,75% din totalul 

cheltuielilor pentru investiţii pe primele şapte luni ale anului 2021. 

De asemenea, din bugetul Ministerului Afacerilor Interne s-au plătit 186,37 milioane lei 

pentru achiziţionarea de produse - stocuri de urgenţă medicală, inclusiv scannere 

termice pentru combaterea răspândirii infecţiei cu coronavirusul SARS-COV-2. 

(Sursa: business24.ro) 

 

 Rectificare bugetară modificată: Schimbări la Transporturi, 

Dezvoltare și Tineret. Mai puțini bani pentru partide  

Guvernul a modificat proiectul primei rectificări bugetare din acest an, astfel că au 

apărut modificări la Ministerul Dezvoltării, Tineretului, Transporturi Consiliul 

Concurenței, Ministerul Public și Autoritatea Electorală Permanentă. Se acordă mai puțini 

bani pentru partide decât se dorea inițial. 

Proiect rectificare actualizat (click pentru a deschide) 

Rectificarea actualizată 

*ce este în paranteză reprezintă suma alocată în vechiul proiect 

 

Administrația Prezidențială primește la fel 12,4 milioane lei 

 

Consiliul Concurenței primește acum 2 milioane lei (anterior se dorea 1,5 milioane lei) 

 

Secretariatul General al Guvernului primește 89,9 milioane lei 

 

Ministerul Dezvoltării primește acum 2,39 miliarde lei (anterior era vorba de 2,24 

miliarde lei). A crescut suma pentru că s-au alocat locuințelor sociale. 

 

Ministerul Finanțelor +168,8 milioane lei 

 

Ministerul Justiției +13 milioane lei 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24976608-rectificare-bugetara-ministerul-muncii-curtea-conturi-senatul-pierd-bani-primesc-schimb-ministerele-sanatatii-dezvoltarii-educatiei-serviciile-bisericile-prin-sgg.htm
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-08-26-24999686-0-rectificare-bugetara-proiect-actualizat.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-08-26-24999686-0-rectificare-bugetara-proiect-actualizat.pdf
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Ministerul Afacerilor Interne + 29 milioane lei 

 

Ministerul Tineretului și Sportului primește acum 51,1 milioane lei (anterior se dădeau 

23,1 milioane lei) 

 

Ministerul Agriculturii +150 milioane lei. 

 

Ministerul Mediului +533,8 milioane lei 

 

Ministerul Transporturilor primește acum 660,6 milioane lei (anterior primea 625,6 

milioane lei). Banii în plus ar fi pentru Metrorex. 

 

Ministerul Educației +210 milioane lei 

 

Ministerul Sănătății +3,72 miliarde lei 

 

Ministerul Culturii +12,3 milioane lei 

 

Ministerul Public primește acum 18,8 milioane lei (anterior suma era de 4,3 milioane 

lei) 

 

Agenția Națională de Integritate +8,75 milioane lei 

 

SRI +116,9 milioane lei 

 

SIE +17,2 milioane lei 

 

STS +41,1 milioane lei 

 

Ministerul Economiei +40,6 milioane lei 

 

Ministerul Energiei +650,5 milioane lei 

 

Academia Română +22,5 milioane lei 
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ANSVSA +134,1 milioane lei 

 

Societatea Română de Radiodifuziune +20 milioane lei 

 

TVR +13 milioane lei 

 

Ministerul Investițiilor și Proiectelor Europene +760,7 milioane lei 

Autoritatea Electorală Permanentă primește acum 1,75 milioane lei (anterior era vorba 

despre 101,7 milioane lei). Practic au decis să nu mai subvenționeze cu 100 de milioane 

partidele politice. 

Ministerul Finanțelor - Acțiuni generale - de unde se acordă și bani pentru Fondul de 

rezervă al Guvernului, primește acum 2,9 miliarde lei (anterior primea 3 miliarde lei). 

Scăderi 

 Ministerul Muncii și Protecției Sociale: -2,781 miliarde lei, per sold. Se propune 

diminuarea transferurilor pentru echilibrarea bugetului de asigurări sociale de stat 

cu 3,319 miliarde lei, în principal ca urmare a creșterii veniturilor bugetului 

asigurărilor sociale de stat aferente sistemului public de pensii și majorarea 

transferurilor către bugetul asigurărilor pentru șomaj cu suma de 547,1 milioane 

lei. 

 Curtea de Conturi pierde 10 milioane lei 

 Senatul pierde 1,9 milioane lei 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Consiliul Fiscal critică rectificarea bugetară a guvernului Cîţu, 

semnalând un derapaj major pe partea de cheltuieli, care arată 

incapacitatea de a le ţine sub control 

Consiliul Fiscal a publicat joi seară opinia legată de proiectul rectificării bugetare pentru 

2021 discutat acum de guvernul Cîţu. 
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Consiliul Fiscal, condus de Daniel Dăianu, spune că această creştere suplimentară a 

veniturilor, fără precedent, ar putea să nu se realizeze în totalitate, ceea ce ar mări şi mai 

mult deficitul. 

“Această rectificare bugetară este singulară în istoria rectificărilor evaluate de Consiliul 

Fiscal din 2010 până în prezent prin magnitudinea rectificării pozitive a veniturilor şi 

cheltuielilor bugetare, creşterea acestora fiind de aproximativ 4,8% faţă de valorile 

propuse anterior. În prezenta rectificare, sume mai mari decât sporul veniturilor 

programate sunt alocate cheltuielilor. În condiţiile în care o parte a acestor venituri este 

temporară, iar o altă parte este datorată dinamicii ciclice favorabile a econommiei, 

Consiliul Fiscal consideră că alocarea de venituri, în cadrul rectificării, comportă riscuri 

considerabile, ce se pot materiale prin evoluţii economice defavorabile viitoare la nivel 

intern şi internaţional. Mai mult, aceste venituri, unele fără caracter permanent, 

finanţează, într-o proporţie importantă, cheltuieli bugtare permanente, ceea ce 

accentuează riscurile aferente sustenabilităţii poziţiei fiscale a sectorului public.”, 

menţionează Consiliull Fiscal, o entitate care are ca obligaţie legală analiza bugetului şi a 

rectificărilor acestuia de către guvern. 

Consilul Fiscal are mai multe avertizări cu privire la conduita politicii fiscal a guvernului, 

punând sub semnul întrebării măsurile de reducere a deficitului bugetar. 

 Opinia Consiliului Fiscal cu privire la proiectul primei rectificări a bugetului general 

consolidat pe anul 2021 

 Sinteză 

 Anul economic 2021 este marcat de: o revenire/redresare puternică a economiilor 

europene, a celor dezvoltate în general - o medie de creştere a PIB de 4,8% în UE, 

peste 6,5% în SUA, probabil peste 7% în România; un val patru al pandemiei 

COVID-19 al cărui impact este combătut cu eficacitate oriunde rata de vaccinare 

este înaltă şi se respectă regulile de protecţie; un salt mare al datoriilor publice în 

Europa, în numeroase alte ţări, ca urmare a exploziei deficitelor bugetare; un 

proces inflaţionist cu care Europa, ţările dezvoltate, nu mai erau obişnuite; 

evenimente extreme ca mari inundaţii alternând cu secetă, temperaturi arşiţă, 

incendii devastatoare, care semnalează trecerea unor praguri critice ale 

schimbărilor climatice ce au consecinţe foarte severe pentru oameni; tensiuni 
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geopolitice, tragedii precum cea din Afganistan, care afectează relaţiile 

economice şi politice internaţionale şi care pun - presiune pe bugetele publice. 

 Schimbările climatice vor încorda tot mai mult bugetele publice şi private în anii 

viitori.  Economiile fragile, cu bugete puţin robuste (ilustrate şi de venituri joase) 

pot fi uşor copleşite de şocuri adverse şi crize viitoare. Din cauza unor neajunsuri 

în politica fiscală de-a lungul anilor, România este la coada UE în privinţa 

veniturilor bugetare, cu venituri fiscale (inclusiv contribuţii) în jur de 27% din PIB 

faţă de media de 41,1% în UE în 2020. 

 Bugetul pentru acest an avea ca ţintă iniţială un deficit cash de 7,16%, respectiv 

un deficit pe ESA de 8,28% din PIB. Rectificarea vine cu o ţintă de deficit cash de 

7,13%, marginal sub cea programată iniţial. 

 Revizuirea de amploare a veniturilor bugetare (creştere de 17,6 miliarde lei) din 

proiectul de rectificare are două surse principale: încorporarea recuperării 

impozitelor amânate la plată de către companii în prognoza de venituri (neluate 

în considerare iniţial ca urmare a unei abordări conservatoare a MF) şi revizuirea 

favorabilă a cadrului macroeconomic – creştere economică prognozată de 7% 

faţă de prognoza iniţială de 4,3%. 

 CF apreciază drept plauzibilă prognoza actualizată a veniturilor bugetare, mai 

puţin sumele provenind din închirierea benzilor de frecvenţă (2,5 mld. lei, 

respectiv 0,21% din PIB) asupra cărora apreciem că există riscuri relevante ca 

aceste venituri să nu se realizeze. Se cuvine a fi subliniat caracterul temporar 

(engl. one-off) al sumelor recuperate din impozitele aferente anului anterior 

amânate la plată de agenţii economici, cuantumul acestora pentru anul în curs 

fiind unul ridicat (circa 10 mld. lei). 

 Pe partea de cheltuieli bugetare are loc o majorare de proporţii (+21,4 miliarde 

lei) comparativ cu parametrii aprobaţi prin proiectul de buget, cauzele principale 

fiind suplimentările la cheltuieli de capital, alte transferuri, bunuri şi servicii, 

cheltuieli de personal şi asistenţă socială. Se manifestă astfel un derapaj major pe 

partea de cheltuieli bugetare având drept explicaţii principale incapacitatea de a 

le ţine sub control, o sub-bugetare în construcţia bugetară iniţială şi creşteri de 

preţuri peste aşteptări la bunuri şi servicii achiziţionate de stat. 
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 CF identifică o sub-bugetare la nivelul cheltuielilor de asistenţă socială în 

cuantum de 0,3 pp din PIB şi riscuri de depăşire a anvelopei bugetare pentru 

cheltuielile de personal şi cele cu bunuri şi servicii. 

 Considerând nerealizarea probabilă a veniturilor din închirierea benzilor de 

frecvenţă 5G şi necesarul suplimentar identificat de CF la nivelul cheltuielilor cu 

asistenţa socială, rezultă un ecart nefavorabil în cuantum de circa 0,5% din PIB 

faţă de noua estimare de deficit bugetar de 7,13% din PIB, care reclamă măsuri 

suplimentare pentru respectarea acesteia. 

 Proiectul de rectificare bugetară slăbeşte consolidarea bugetară aşa cum era 

anunţată pentru anul 2021. Soliditatea construcţiei bugetare programate la 

rectificare este inferioară celei aferente proiectului de buget, chiar dacă nivelul 

ţintit al deficitului bugetar (7,13% din PIB) este apropiat de cel iniţial (7,16% din 

PIB). 

 În condiţiile evoluţiei mai favorabile a economiei şi a cuantumului mai ridicat al 

veniturilor provenind din recuperarea impozitelor amânate la plată, un nivel 

optim şi realizabil al ţintei de deficit bugetar ar fi trebuit, în opinia CF, să fie, 

semnificativ sub 7% din PIB  - în jurul valorii de 6,5% din PIB. Un asemenea nivel 

nu este plauzibil să fie atins, dat fiind derapajul major pe partea de cheltuieli 

bugetare.  

 Este de judecat şi oportunitatea unor noi cheltuieli de investiţii din resurse proprii 

ale bugetului public în condiţiile unui deficit bugetar ridicat şi a stringenţei 

consolidării bugetare din următorii ani. 

 Această rectificare bugetară este singulară în istoria rectificărilor evaluate de 

Consiliul fiscal, din 2010 până în prezent, prin magnitudinea rectificării pozitive a 

veniturilor şi cheltuielilor bugetare (creşterea acestora fiind de aproximativ 4,8% 

faţă de valorile propuse anterior). În prezenta rectificare, sume mai mari decât 

sporul veniturilor programate sunt alocate cheltuielilor. 

 În condiţiile în care o parte a acestor venituri este temporară (cel puţin cele 

amânate la plată din 2020), iar o altă parte este datorată dinamicii ciclice 

favorabile a economiei, CF consideră că alocarea de venituri, în cadrul rectificării, 

comportă riscuri considerabile, ce se pot materializa prin evoluţii economice 

defavorabile viitoare, la nivel intern şi internaţional.  
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Mai mult, aceste venituri, unele fără caracter permanent, finanţează, într-o 

proporţie importantă, cheltuieli bugetare permanente, ceea ce accentuează 

riscurile aferente sustenabilităţii poziţiei fiscale a sectorului public. 

 Ajustarea ţintelor de deficit exclusiv prin restrictivitate la nivelul cheltuielilor 

bugetare are o probabilitate de realizare foarte redusă, misiunea consolidării 

bugetare doar pe cheltuieli putând fi, în anumite condiţii, iluzorie, cu efecte 

adverse în privinţa sustenabilităţii finanţelor publice. 

 Situaţia bugetului public din România faţă de majoritatea ţărilor din UE este 

problematică din mai multe raţiuni: a) deficit structural de cca 5% din PIB în 

România la început de pandemie; b) multe din ţările membre ale UE au pornit cu 

deficite structurale relativ reduse, sau inexistente, în criza pandemică şi, mai mult, 

au aplicat măsuri temporare, care îşi epuizează efectul asupra deficitului bugetar 

efectiv aproape de la sine, ceea ce duce la revenirea acestui deficit în apropierea 

celui structural anterior crizei pandemice; c) în cazul României ajustarea fiscală 

este un proces întins pe mai mulţi ani, şi are, implicit, un efect de majorare 

substanţială a datoriei publice, care induce riscuri de sustenabilitate în creştere; d) 

lipsa acută de spaţiu fiscal (generată şi de un nivel foarte jos al veniturilor 

fiscale/bugetare) expune economia României la riscul de a nu putea interveni în 

cazul unor noi momente de mare tensiune pe plan intern si pe plan internaţional 

– induse de datoriile mari în lume, un nou val al pandemiei, impactul schimbărilor 

climatice, tensiuni geopolitice şi alte crize etc. 

 O înăsprire a politicii monetare interne şi pe plan extern, la nivelul principalelor 

bănci centrale din ţările dezvoltate, poate agrava riscurile de finanţare, prin 

reducerea ofertei de fonduri, creşterea costului acestora şi o înrăutăţire a 

percepţiei în ceea ce priveşte riscul activelor emise de entităţile/instituţiile 

româneşti. Deja sunt semne ale începutului de înăsprire a politicii monetare de 

către unele bănci centrale importante. 

 Experienţa naţională şi internaţională arată că realizarea unei consolidări bugetare 

şi ajustări fiscale în condiţiile unui set de politici contracţioniste (îndeosebi a unei 

politici monetare restrictive) este mult mai dificilă şi dureroasă. 
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 O ajustare fiscală în ritm insuficient face ca nivelul de deficit necesar stabilizării 

datoriei publice în PIB să fie din ce în ce mai constrângător, şi, totodată, mai greu 

de realizat pe orizontul de timp programat. 

 România se singularizează în regiune, în UE, prin dezechilibre mari ale balanţei 

externe. Datele pe prima jumătate a anului 2021 în ceea ce priveşte balanţa de 

plăţi arată o creştere a deficitului contului curent cumulat ianuarie-iunie 2021, în 

raport cu cel cumulat în aceeaşi perioadă a anului trecut, de 73,5% (de la 4,1 mld. 

euro la 7,0 mld. euro), deficitul de cont curent îndreptându-se probabil către 

depăşirea pragului de 6% din PIB în acest an. Dezechilibrul extern în creştere este 

determinat, preponderent, de conduita politicii fiscal-bugetare. De aceea, 

reducerea vulnerabilităţilor externe, în special prin inversarea conduitei politicii 

fiscal-bugetare, de la stimulativă la restrictivă, este reclamată şi de aceste date. 

 Acoperirea deficitelor din fluxuri prin îndatorare se poate constitui şi într-un 

generator de riscuri pentru sustenabilitatea poziţiei externe a economiei 

româneşti. Din aceste motive, coroborate cu prognoza CNSP a unui deficit extern 

în reducere semnificativă – dar fără a specifica factorii determinanţi – putem 

conchide că informaţiile curente ridică, cu stringenţă, problema ajustării 

dezechilibrelor economiei româneşti. 

 Este dificil de imaginat realizarea consolidării bugetare în absenţa creşterii 

veniturilor fiscale cu câteva procente din PIB - la peste 30% din PIB. Această 

creştere poate proveni din: îmbunătăţirea eficienţei colectării (inclusiv prin 

digitalizare), lărgirea bazei de impozitare, îngustarea excepţiilor şi portiţelor care 

abat în sens negativ taxele plătite de unii contribuabili de la cotele standard, 

combaterea fermă a evaziunii fiscale, a concurenţei fiscale neloiale şi a 

„optimizării” ratelor de impozitare/taxare. 

 Ca să avem o creştere economică reală respectabilă, robustă, este nevoie de 

atragere masivă de fonduri europene, care pot fi un piston puternic pentru a 

atenua impactul contracţionist al măsurilor de corecţie a deficitului bugetar. 

Fondurile europene pot ajuta restructurarea economiei (tranziţia verde), pot 

stimula reforme necesare şi creşterea competitivităţii, pot ajuta corecţia 

macroeconomică. Sunt aspecte ce au fost adesea subliniate în documente ale CF. 
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 Atragerea de finanţare din resursele U,E care să înlocuiască pe cât posibil din 

utilizarea resurselor bugetare proprii, ar ajuta la crearea de spaţiu fiscal. Atragerea 

fondurilor europene se constituie într-o condiţie sine-qua-non a unei politici 

fiscal-bugetare şi economice sustenabile, care să amelioreze bonitatea financiară 

a României. 

 Analiza de perspectivă a bugetului public trebuie să ţină cont de provocări 

extraordinare, precum impactul schimbărilor climatice, care vor pune presiune 

mare pe bugetul public. Cu atât mai mult este nevoie de creşterea veniturilor 

fiscale/bugetare. 

 Un impact asupra bugetului public va fi şi din cauza situaţiei pe piaţa autohtonă a 

energiei (între altele, nevoia de a susţine consumatorii vulnerabili).  

 Test sever pentru corecţia bugetară va fi anul 2022, când se va simţi inevitabila 

reducere a impulsului fiscal în conjuncţie cu întărirea politicii monetare, ca şi 

efecte ale derapajului bugetar din acest an. Deficitul bugetar (cash, ESA, 

structural) ar trebui fie în jur de 3% din PIB în 2024, conform programului de 

corecţie asumat de Guvern şi convenit cu CE. În octombrie acest an, Guvernul 

trebuie să trimită la Bruxelles un set de măsuri care să concretizeze planul de 

corecţie macroeconomică. Este de amintit că România este sub incidenţa 

procedurii de deficit excesiv (PDE). 

 Consolidarea bugetară este esenţială pentru stabilizarea nivelului datoriei publice, 

pentru stabilitatea monedei naţionale, pentru stabilitatea economică a României. 

 Vedeţi mai jos întreaga opinie a Consiliului Fiscal. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Strategia de recuperare a creanţelor din infracţiuni: Sumele 

confiscate, reutilizate printr-un Mecanism de Prevenire a Criminalităţii 

Noua strategie privind recuperarea creanţelor provenite din infracţiuni deschide calea 

reparării efectelor nocive ale OUG 114/2018 prin care au fost abrogate unele atribuţii ale 

ANABI, preconizându-se reutilizarea sumelor confiscate prin înfiinţarea unui Mecanism 

Naţional de Prevenire a Criminalităţii, informează joi, Ministerul Justiţiei. 

http://storage0.dms.mpinteractiv.ro/media/1/1481/21333/20246487/3/opinie-cf-rectificare-1-2021.pdf
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Potrivit sursei citate, Guvernul a adoptat strategia naţională privind recuperarea 

creanţelor provenite din infracţiuni pentru perioada 2021 - 2025 - "Criminalitatea nu 

este profitabilă!". 

 

"Acest document strategic şi planul de acţiuni sunt rezultatul a peste nouă luni de ample 

consultări şi dezbateri publice, iniţiate în noiembrie 2020 şi reluate la începutul 

mandatului meu. Precondiţia implementării cu succes a strategiei este reprezentată de o 

cooperare consolidată, integrată atât la nivelul ministerelor de linie, dar mai ales la 

nivelul autorităţilor cu competenţe partajate în acest proces de recuperare a produsului 

infracţiunii. Această abordare integrată a fost şi este facilitată de caracterul 

multidisciplinar al Agenţiei Naţionale de Administrare a Bunurilor Indisponibilizate 

(ANABI) şi de construcţia instituţională diferită, care oferă, prin Consiliul de Coordonare, 

un mecanism real de feedback de la unităţile de parchet, poliţie, ANAF, CSM şi MJ", 

spune ministrul Justiţiei, Stelian Ion, citat într-un comunicat al MJ, transmis AGERPRES. 

 

Potrivit comunicatului, una din principalele schimbări preconizate prin strategie este 

identificarea activelor în jurisdicţii străine - inclusiv off-shore prin intermediul ANABI, 

demersuri care se pot realiza prin implicarea ANABI în fazele incipiente ale dosarelor 

penale, inclusiv în echipele comune de anchetă. În prezent, în exercitarea mandatului 

legal de identificare active în străinătate, ANABI cooperează activ cu peste 70 de 

jurisdicţii, inclusiv de tip off-shore. 

 

Alte schimbări importante sunt asigurarea accesului imediat şi direct al autorităţilor 

judiciare competente şi ANABI la registrele publice relevante pentru luarea măsurilor 

asiguratorii, dar şi realizarea investigaţiilor financiare de către specialişti, fapt ce implică 

o consolidare a structurilor cu această misiune din cadrul unităţilor de parchet şi 

unităţilor de poliţie judiciară. 

 

De asemenea, Ministerul Justiţiei menţionează printre schimbări şi abordarea integrată 

de tip task force care asigură alocarea de resurse adecvate în termen scurt pentru 

identificarea, preluarea, expertizarea, evaluarea, administrarea sau după caz valorificarea 

anticipată a bunurilor sechestrate. 
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"Prin rolul activ asumat pe parcursul consultărilor atât de către Procurorul General, cât şi 

de către CSM, am agreat includerea de măsuri de creştere a eficienţei activităţii 

sistemului judiciar prin mai multe măsuri: proceduri integrate de identificare, 

administrare şi valorificare a bunurilor de valoare ridicată (inclusiv monede virtuale); 

Introducerea unei metodologii de pregătire a măsurilor asiguratorii, inclusiv prin 

evaluarea costurilor aferente acestora (administrare, valorificare); implementarea soluţiei 

IT ROARMIS - Registrul integrat de evidenţă a creanţelor provenite din infracţiuni; 

revizuirea criteriilor de evaluare profesională; actualizarea indicatorilor statistici privind 

măsurile asigurătorii", se mai precizează în comunicat. 

 

Potrivit iniţiatorilor, strategia identifică o reală problemă întâlnită în practică: lipsa unei 

infrastructuri adecvate. 

 

"Subliniem importanţa investiţiilor în logistică, esenţială pentru conservarea valorii 

bunurilor sechestrate. Nu avem cum să fim eficienţi fără o infrastructură modernă. 

ANABI va beneficia de sprijin pentru a dezvolta o reţea naţională de capacităţi de 

stocare, inclusiv în zona liberă din Portul Constanţa. Această infrastructură va fi pusă la 

dispoziţia autorităţilor judiciare pentru administrarea şi valorificarea bunurilor 

sechestrate în proceduri penale. Sursa de finanţare vizată este PNRR. Prin această 

consolidare a infrastructurii anticipăm o creştere de 50% a valorilor administrate de 

ANABI. În prezent, portofoliul ANABI a depăşit valoarea de 1 miliard lei (peste 200 

milioane euro - sume de bani şi bunuri mobile administrate şi aflate în evidenţa ANABI - 

aproximativ 50 milioane euro în contul unic)", se menţionează în strategie. 

 

Mai mult, strategia identifică şi nevoia consolidării instrumentelor puse la dispoziţia 

ANABI, în acest scop fiind necesară extinderea mandatului instituţional privind bunurile 

care pot fi administrate sau valorificate de ANABI pe durata procesului penal. 

 

"Strategia include măsuri de diseminare a bunelor practici prin metodologii de lucru, 

care să accentueze importanţa planificării măsurii asigurătorii, a analizei de cost aferente 

acestei planificări, precum şi a specificului anumitor active cu regim juridic special (ex. 

bunuri de lux, monede virtuale, avioane, yaht-uri, bijuterii, obiecte de artă, metale 

preţioase etc). Aceste metodologii vor fi susţinute de module de formare profesională 

realizate de ANABI în cooperare cu Parchetul General, INM, Academia de Poliţie", se 

arată în comunicat. 
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Cu privire la victime, prevenţie şi educaţie (mecanism naţional), prin strategie se 

deschide calea reparării "efectelor nocive" ale OUG 114/2018 prin care au fost abrogate 

unele atribuţii ale ANABI. 

 

"Avem în vedere reutilizarea sumelor confiscate prin înfiinţarea unui Mecanism Naţional 

de Prevenire a Criminalităţii, având ca reper şi experienţa altor state precum Franţa, 

Spania, SUA. În acest sens, Strategia propune revizuirea Legii ANABI (nr. 318/2015). 

Demersul legislativ, susţinut şi de un segment larg al societăţii civile, va reprezenta şi o 

măsură de reîntregire a mandatului ANABI prin reinstituirea dispoziţiilor referitoare la 

reutilizarea socială. Sumele alocate vor putea fi folosite exclusiv pentru următoarele 

scopuri măsuri/acţiuni/programe privind: protecţia victimelor infracţiunilor - inclusiv 

pentru situaţii de urgenţă; prevenirea criminalităţii; educaţie juridică; consolidarea 

capacităţii administrative, inclusiv logistice, a instituţiilor abilitate cu identificarea, 

administrarea şi valorificarea bunurilor sechestrate", precizează MJ. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Hotărârea CNSU nr. 63 din 26 august 2021  

Comitetul Naţional pentru Situaţii de Urgenţă (CNSU) a actualizat, joi, lista ţărilor cu risc 

epidemiologic ridicat în contextul pandemiei de COVID-19. 

 

Redăm textul integral al hotărârii: 

 

HOTĂRÂREA nr. 63 din 26.08.2021 

 

privind aprobarea Listei cu clasificarea ţărilor/teritoriilor în funcţie de rata de incidenţă 

cumulată 

 

Având în vedere propunerile Institutului Naţional de Sănătate Publică referitoare la 

clasificarea ţărilor/teritoriilor în funcţie de rata de incidenţă cumulată, formulate în 

temeiul prevederilor art. 1 alin. (3) din Hotărârea Comitetului Naţional pentru Situaţii de 

Urgenţă nr. 43 din 01.07.2021, cu modificările şi completările ulterioare, 
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în conformitate cu prevederile art. 4 alin. (1) lit. c) şi art. 81 din Ordonanţa de Urgenţă a 

Guvernului nr. 21/2004 privind Sistemul Naţional de Management al Situaţiilor de 

Urgenţă, aprobată cu modificări şi completări prin Legea nr. 15/2005, cu modificările şi 

completările ulterioare, 

 

în temeiul prevederilor art. 4, art. 11 alin. (1) şi art. 15 alin. (4) din Legea nr. 136/2020 

privind instituirea unor măsuri în domeniul sănătăţii publice în situaţii de risc 

epidemiologic şi biologic, republicată, cu modificările şi completările ulterioare, ale art. 

20 lit. l) din Ordonanţa de urgenţă a Guvernului nr. 21/2004 privind Sistemul Naţional de 

Management al Situaţiilor de Urgenţă, aprobată cu modificări şi completări prin Legea 

nr. 15/2005, cu modificările şi completările ulterioare, şi ale art. 2 şi 4 din Hotărârea 

Guvernului nr. 94/2014 privind organizarea, funcţionarea şi componenţa Comitetului 

Naţional pentru Situaţii Speciale de Urgenţă, cu modificările şi completările ulterioare, 

 

Comitetul Naţional pentru Situaţii de Urgenţă adoptă prezenta 

 

HOTĂRÂRE: 

 

Art.1 - (1) Se aprobă Lista cu clasificarea ţărilor/teritoriilor în funcţie de rata de incidenţă 

cumulată, prevăzută în anexa care face parte integrantă din prezenta hotărâre, în 

vederea stabilirii persoanelor care sosesc în România din acestea şi cu privire la care se 

instituie măsura carantinei. 

 

(2) Lista prevăzută la alin. (1), intră în vigoare începând cu data de 29.08.2021, ora 00:00. 

 

Art.2 - Prezenta hotărâre se publică în Monitorul Oficial al României Partea I şi se 

comunică tuturor componentelor Sistemului Naţional de Management al Situaţiilor de 

Urgenţă, pentru punere în aplicare prin ordine şi acte administrative ale conducătorilor 

acestora. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Președintele Iohannis: Școlile vor funcționa cu prezență fizică. Dacă 

se depășește pragul de 6 la mie, trec în online școlile din localitatea 

respectivă 

Preşedintele Klaus Iohannis a convocat, joi, o şedinţă de lucru privind începerea noului 

an şcolar, la care au  participat ministrul Sănătăţii, Ioana Mihăilă, şi ministrul Educaţiei, 

Sorin Cîmpeanu. După ședință, șeful statului a făcut o declarație de presă. 

Şcolile se vor deschide pe 13 septembrie cu prezenţa fizică a tuturor preşcolarilor şi 

elevilor, cu respectarea strictă a normelor de protecţie: mască, distanţare, aerisirea sălilor 

de curs, dacă incidenţa din ultimele 14 zile a cazurilor din localitate rămâne sub pragul 

de 6 infectări cu coronavirus la mia de locuitori, a anunţat preşedintele Klaus Iohannis. 

"Rămâne o prioritate zero obiectivul de a asigura o educaţie de calitate pentru cât mai 

mulţi dintre elevi, deşi criza sanitară nu s-a încheiat încă. Este motivul pentru care şcolile 

se vor deschide pe 13 septembrie şi vor funcţiona cu prezenţa fizică a tuturor 

preşcolarilor şi elevilor, bineînţeles cu respectarea strictă a normelor de protecţie: mască, 

distanţare, aerisirea sălilor de curs. Câtă vreme incidenţa din ultimele 14 zile a cazurilor 

din localitate rămâne sub pragul de 6 infectări la mia de locuitori, vom avea toţi copiii în 

sălile de clasă. Dacă se depăşeşte acest prag, şcolile trec în online în respectiva 

localitate", a precizat şeful statului, după şedinţa de lucru privind începerea noului an 

şcolar cu ministrul Sănătăţii, Ioana Mihăilă, şi ministrul Educaţiei, Sorin-Mihai Cîmpeanu. 

Şeful statului a menţionat că, din păcate, şcoala va începe pentru al doilea an consecutiv 

"sub spectrul pandemiei", iar experienţa anului trecut a arătat că este deosebit de 

important ca procesul educaţional să se desfăşoare cât mai mult cu prezenţă fizică, în 

condiţii de siguranţă sanitară sporită atât pentru elevi, cât şi pentru profesori. 

"Accesul limitat la educaţie are efecte negative semnificative în primul rând pentru 

generaţiile tinere, private de o dezvoltare normală atât în planul formării de competenţe, 

cât şi în cel al interacţiunii umane. Se poate ajunge chiar să aibă consecinţe dramatice pe 

termen mediu şi lung pentru viitorul nostru, al tuturor. Din experienţa primului an de 

pandemie a reieşit fără echivoc că învăţământul online nu poate suplini integral forma 

clasică de învăţământ, cu prezenţă fizică. Cel mult, poate funcţiona ca soluţie temporară, 

provizorie, atunci când situaţia epidemiologică este deosebit de gravă", a mai spus 

preşedintele. 
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Declarații Klaus Iohannis: 

 Ne aflăm în valul patru și am dorit să vorbesc cu cei doi miniștri, ai Educației și 

Sănătății 

 Amploarea efectelor acestui val depinde direct de gradul de vaccinare 

 Experții din sănătate au făcut publice analize din care rezultă că persoanele 

nevaccinate constituie majoritatea de infectări și decese înregistrate în România 

 România este într-o situație bună în ceea ce privește capacitatea de a asigura 

vaccinarea 

 Virusul este departe de a fi ținut sub control 

 Multe țări sunt în imposibilitatea de a-și vaccina cetățenii 

 Este evidentă nevoia de eficientizarea DSP-urilor 

 Aștept creșterea capacității de testare 

 Școala va începe pentru al doilea an sub spectrul pandemiei 

 E important ca procesul educațional să se desfășoare cât mai mult cu prezență 

fizică, în condiții de siguranță 

 Din experiența primului an școlar în pandemie a reieșit  că învățământul online nu 

poate suplini integral învățământul cu prezență fizică 

 Rămâne o prioritate zero obiectivul de a asigura o educație de calitate pentru cât 

mai mulți dintre elevi, deși criza sanitară nu s-a încheiat 

 Școlile se vor deschide pe 13 septembrie și vor funcționa cu prezența fizică a 

tuturor preșcolarilor și școlarilor, cu respectarea măsurilor 

 Câtă vreme incidența din ultimele 14 zile rămâne sub 6 la mie, vom avea toți 

copiii în sălile de clasă 

 Dacă se depășește acest prag, școlile trec în online în respectiva localitate 
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 Solicit actorilor implicați, in special ministerelor Educației și Sănătății să 

colaboreze pentru ca toate măsurile posibile care să garanteze siguranța elevilor 

și cadrelor didactice să fie puse în practică prioritar 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Asociaţiile elevilor solicită acordarea burselor pe baza unui procent 

din salariul minim pe economie 

Mai multe asociaţii ale elevilor din România solicită Guvernului acordarea burselor pe 

baza unui procent din salariul minim pe economie. 

 

"Guvernul României a publicat propunerea de hotărâre de guvern pentru stabilirea 

cuantumului minim al burselor şcolare în anul şcolar 2021-2022. Toate bursele elevilor 

rămân stabilite la 100 de lei, chiar dacă acestea sunt acordate în diferite circumstanţe şi 

îndeplinesc diferite roluri. Asociaţia Elevilor din Constanţa, Asociaţia Elevilor din 

Bucureşti şi Ilfov, Asociaţia Elevilor din Bacău, Asociaţia Elevilor din Maramureş şi 

Asociaţia Vâlceană a Elevilor solicită acordarea burselor elevilor pe baza unui procent 

din salariul minim pe economie", se arată într-un comunicat transmis AGERPRES. 

 

Potrivit sursei citate, bursa socială, bursa de merit, bursa de performanţă şi bursa de 

studiu sunt acordate în circumstanţe diferite, dorind să corespundă unor nevoi diferite. 

 

"Este necesară o cuantificare diferită a burselor pentru ca fiecare să poată avea impactul 

dorit. Considerăm fundamentală stabilirea acestora în funcţie de salariul minim pe 

economie, cu cuantumuri diferite în funcţie de tipul de bursă", precizează comunicatul. 

 

Astfel, asociaţiile elevilor propun ca bursa de merit să reprezinte 5% din salariul minim, 

bursa de studiu - 15%, bursa de performanţă - 20% şi bursa socială - 20%. 

 

"Bursele bazate pe un procent din salariul minim pe economie vor fi adecvate situaţiei 

economice curente a ţării şi vor reuşi să îşi îndeplinească scopurile mult mai eficient 

decât cele acordate în prezent. Mai mult, este necesară diferenţierea cuantumurilor 

minime în funcţie de tipul de bursă.  
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Considerăm faptul că bursa socială, care se adresează elevilor ce fac parte din grupuri 

aflate la risc de abandon şcolar, nu poate avea acelaşi cuantum cu bursa de merit, de 

care beneficiază toţi elevii ce au media generală peste 8,50, având în vedere faptul că 

acestea corespund unor nevoi diferite", arată sursa citată. 

 

În concluzie, elevii solicită ca proiectul menţionat să nu fie adoptat în forma actuală. 

 

"Guvernul este impasibil când vine vorba de bursele elevilor. Ţinând cont de sistemul de 

educaţie nefavorabil din România, propunerea nu subliniază cu adevărat importanţa 

burselor sociale - situaţie care poate conduce la creşterea abandonului şcolar. Este 

important de menţionat că în mai multe familii, acesta este un venit de o importanţă 

majoră, de aceea, este absolut necesară o cuantificare diferită a burselor", a declarat 

Alexia Marinescu, vicepreşedinte al Asociaţiei Elevilor din Bucureşti şi Ilfov. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Cîţu, despre decontarea navetei elevilor: Banii sunt în buget, nu este 

o problemă. Mă voi asigura că la rectificare există cadrul legal 

Premierul Florin Cîţu a declarat, joi, că orice probleme privind finanţarea decontării 

navetei elevilor vor fi rezolvate odată cu rectificarea bugetară. 

"Ordonanţa pe care noi am dat-o acum o lună şi ceva ar fi trebuit să corecteze problema 

şi la rectificare ar trebui să avem cadrul legal. Mă voi asigura că la rectificarea bugetară 

există cadrul legal ca cei de la Consiliul Judeţean să ofere gratuitatea şi apoi să 

deconteze de la buget aceste cheltuieli", a declarat Cîţu în cadrul unei conferinţe de 

presă susținută joi la Constanța. 

Premierul a adăugat că există resurse pentru acoperirea acestor cheltuieli. 

"Există şi în acest moment navetă care este decontată de la buget, se pare că există o 

problemă de interpretare în ceea ce priveşte gratuitatea. Dar la navetă există, au fost 

alocate 100 de milioane de lei de la începutul anului, nu au fost cheltuiţi decât, cred, 10-

11 milioane de lei, şcoala a fost online, dar ne asigurăm că şi partea aceasta o să fie 

alocată. Deci banii sunt în buget, nu este o problemă.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 27 august 2021 31 

 

Ca mod de lucru, eu aş vedea Consiliul Judeţean să plătească întâi factura şi apoi să fie 

decontată de la bugetul de stat", a precizat premierul. 

Florin Cîţu a fost prezent, joi, la şedinţa Colegiului Director Judeţean al PNL Constanţa, 

pentru a-şi prezenta moţiunea cu care candidează la funcţia de preşedinte al partidului.  

(Sursa: Digi 24) 

 

 Ajutor de la Guvern pentru elevii și nou-născuții din familii 

defavorizate. Banii ar trebui să amelioreze efectele provocate de criza 

pandemiei COVID-19 

Ministerul Investițiilor şi Proiectelor Europene a anunțat joi, 26 august, că a suplimentat 

bugetul Programului Operațional Ajutorarea Persoanelor Defavorizate (POAD) cu 56 de 

milioane de euro, prin instrumentul financiar european REACT-EU, care are scopul de a 

oferi asistenţă în vederea ameliorării efectelor provocate de criza pandemiei de COVID-

19. 

 

Potrivit unui comunicat de presă transmis joi de Ministerul Investițiilor şi Proiectelor 

Europene (MIPE), în România, cei mai afectaţi de criza provocată de pandemia de 

COVID-19 sunt elevii din medii defavorizate şi tinerele mame cu situaţie financiară 

dificilă. 

 

"Mă bucur că am reuşit să obţinem această suplimentare și că am reuşit, de asemenea, 

să găsim un mecanism de implementare mai eficient. O să mă asigur că, anul acesta, 

copiii care se află în situaţii de risc să se bucure de un sprijin minim care să-i menţină în 

procesul educaţional, iar tinerele mame să primească cât de curând trusourile pentru 

nou-născuţi”, a declarat Cătălina Bădoiu, secretar de stat, coordonator Direcţia 

Implementare POAD. 

 

Măsurile din POAD pentru aceste două grupuri țintă vor fi sprijinite din REACT-EU, fiind 

adaptate contextului pandemic din perspectiva dimensiunii grupului ţintă şi din 

perspectiva mecanismului de implementare. Aşadar, măsura ce vizează lipsa materialelor 

şcolare va avea o alocare de 44.000.000 de euro REACT EU, iar măsura privind lipsa 

trusourilor pentru nou-născuţi va avea o alocare de 12.000.000 de euro REACT EU. 
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Totodată, MIPE a relansat în consultare publică "Ghidul solicitantului Acordarea de 

materiale şcolare – rechizite şi vestimentaţie necesară frecventării școlii”, în urma 

simplificării mecanismului de implementare, precum şi a suplimentării bugetului pentru 

a acoperi numărul de persoane cărora le este destinat. Astfel, alocarea bugetară inițială 

de 130 de milioane lei, care era suficientă pentru aproximativ 259.786 de elevi, a crescut 

până la aproximativ 215 milioane de lei, pentru a acoperi numărul de peste 400.000 de 

elevi care vor putea primi sprijin educațional în anul școlar 2021-2022. 

Potrivit propunerii, sprijinul financiar constând în tichete sociale cu o valoare nominală 

de 500 de lei/an/elev acoperă achiziția de materiale școlare, rechizite și vestimentație 

necesare frecventării școlii. 

 

Conform sursei citate, REACT-EU este o măsură ce a fost luată la nivelul Uniunii 

Europene, prin Regulamentul (UE) 2020/2221 al Parlamentului European și al Consiliului 

de modificare a Regulamentului (UE) nr. 1303/2013 în ceea ce privește resursele 

suplimentare și măsurile de implementare. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Punct de vedere oficial: Guvernul nu susține noul proiect privind 

facilitatea celor 1.500 lei pentru creșă sau grădiniță/ Cel mai probabil, 

măsura va fi suspendată și anul viitor 

Guvernul suspendase, la final de martie, facilitatea prin care firmele plătitoate de impozit 

pe profit puteau acorda anagajaților părinți 1.500 de lei pentru creșă sau grădiniță. 

Practic, suspendarea era până la finalul anului. Situația a supărat multă lume atunci, mai 

ales că premierul nu anunțase, la finalul ședinței de Guvern de după adoptare, că s-a 

decis asta. Ba mai mult, chiar ANAF la începutul anului recomanda firmelor să aplice 

facilitatea. Chiar și ministrul Finanțelor de atunci, Alexandru Nazare, a tăcut după ședința 

de Guvern. Florin Cîțu citit atunci toate celelalte măsuri din OUG, în afară de asta. Astfel, 

în Monitorul Oficial toată lumea a avut o surpriză. 

 

*Facilitatea: contribuabilii care efectuau cheltuieli cu educaţia timpurie putea să scadă din 

impozitul pe profit datorat cheltuielile cu educaţia timpurie, dar nu mai mult de 1.500 

lei/lună pentru fiecare copil.  

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24698834-surpriza-monitorul-oficial-suspendata-facilitatea-1-500-lei-cresa-gradinita-nazare-citu-rusine-adoptat.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24575622-anaf-cei-1-500-lei-pentru-cresa-sau-gradinita.htm
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În cazul în care suma depăşea impozitul pe profit datorat, diferenţa urma fi scăzută, în 

ordine, din impozitul pe salarii reţinut de contribuabil pentru angajaţi, din taxa pe 

valoarea adăugată datorată sau din accizele datorate. 

 

De precizat că unii angajați ale unor firme care au acordat aceste sume au beneficiat 

câteva luni, Ministerul Finanțelor fiind nevoit să făcă o procedură în acest sens ulterior, 

având în vedere că legea fusese în vigoare. 

 

Ei bine, între timp, 28 parlamentari (de la PSD, PNL, UDMR, USR, minoritati), au realizat 

un proiect de lege prin care să rezolve situația și să se aplice și de către 

microîntreprinderi. A trecut de Senat, iar acum este la Camera Deputaților, care este 

decizională. 

Negru pe alb: Guvernul nu susține 

Între timp, Guvernul a transmis un punct de vedere în care scrie negru pe alb, cu litere 

îngroșate (bold), că: Guvernul nu susține adoptarea acestei inițiative legislative. 

 

Guvernul mai spune: 

“Având în vedere că propunerea legislativă vizează extinderea sferei de aplicare a unor 

măsuri din Codul fiscal, considerăm că implementarea acesteia ar avea un impact 

bugetar negativ. 

 

Guvernul are obligația de a conduce politica fiscal-bugetară în mod prudent pentru a 

gestiona resursele, obligațiile bugetare și riscurile fiscale, iar adoptarea inițiativei 

legislative ar influența negativ ținta de deficit bugetar asumată în anul 2021 de 7% din 

PIB, stabilitatea macroeconomică și ratingul de țară în relația cu organismele financiare 

internaționale”. 

 

Guvernul recomandă găsirea unui alt mecanism de stimulare pentru firmele interesate în 

susținerea domeniului educației timpurii care să asigure coerență, stabilitate și eficiență 

în atingerea obiectivului vizat în contextul bugetar existent. 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24738448-1-500-lei-pentru-cresa-sau-gradinita-ministerul-finantelor-facut-procedura-pentru-cei-care-aplicat-noiembrie-2020-martie-2021-facilitatea-fiind-suspendata-din-aprilie-2021.htm
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-04-16-24738429-0-proiect-lege-parlament-1-500-lei-cresa-sau-gradinita-pentru-firmele-platitoare-impozit-venit.pdf
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Guvernul mai spune că nu consideră oportună extinderea ariei de aplicare pe zona 

impozitului pe veniturile microîntreprinderilor, suplimentar celor 4,5 miliarde lei 

aplicabile pentru plătitorii de impozit pe profit. 

Pentru a vedea ce alte lucruri mai spune Guvernul, vezi documentul cu poziția privind cei 

1.500 lei pentru cresa sau grădinița. 

 

Bineînțeles, proiectul parlamentar poate trece de Parlament, dar în final probabil va fi tot 

o suspendare prin OUG dată de Guvern, dar de această dată înainte de a realiza bugetul 

pe 2022, nu cum au făcut anul acesta, uitând de măsură. 

Finanțele au uitat de facilitate când au făcut bugetul 

Atunci când au făcut bugetul pe 2021, Finanțele au uitat să includă facilitatea, deși 

acesta trebuie făcut pe legile în vigoare. Cu asta s-a dat de gol în martie chiar Ministerul 

Finanțelor când a spus că deficitul ar crește la 7,56% din PIB dacă s-ar aplica facilitatea. 

Totuși, să nu uităm că Legea 239/2020 prin care s-a introdus această facilitate a apărut 

în Monitorul Oficial în 6 noiembrie 2020. Aveau timp să vină cu măsura de suspendare 

din timp? Bineînțeles că da. 

Problema a fost că nici nu s-au apucat de norme, decât după suspendare, pentru că deja 

unele firme au oferit angajaților acei bani. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ciolacu anunță că PSD depune moțiune de cenzură împotriva 

Guvernului Cîțu înaintea Congresului PNL: Am început discuțiile cu 

AUR 

Marcel Ciolacu a anunțat, joi seara, că PSD va depune moțiune de cenzură împotriva 

Guvernului Cițu. "Alegerile anticipate sunt singura soluţie, pentru că actualul Parlament 

nu mai reflectă voinţa românilor", a precizat președintele PSD, care susține că partidul 

pe care îl conduce a început discuţiile cu cealaltă formațiune aflată în opoziție, AUR, 

pentru a susține moțiunea. 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2021-08-26-24999419-0-punctul-vedere-guvenului-1-500-lei-cresasau-gradinita-nu-sustine.pdf
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24682594-justifica-finantele-suspenda-1-500-lei-cresa-gradinita-uitat-facilitate-facut-bugetul-2021.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24682594-justifica-finantele-suspenda-1-500-lei-cresa-gradinita-uitat-facilitate-facut-bugetul-2021.htm
https://m.hotnews.ro/stire/24641457
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"Nu există în acest moment altă soluţie decât crearea unei alte majorităţi. Partidul Social 

Democrat nu va face un guvern cu PNL sau cu USR PLUS. Este de noaptea minţii să 

credeţi că noi vom intra într-un guvern cu domnul Cîţu sau cu domnul Oros. Se poate 

creiona o altă majoritate politică. Dacă nu, nu e un capăt de ţară şi există şi posibilitatea 

unui guvern minoritar. Dar, din punctul meu de vedere şi al altor colegi, nu există altă 

soluţie decât alegeri anticipate", a declarat Marcel Ciolacu, joi seară, la Antena 3. 

Liderul PSD a mai spus că "actualul Parlament nu mai reflectă voinţa românilor" şi că 

"este cazul" să se organizeze alegeri anticipate. Ciolacu s-a referit şi la moţiunea de 

cenzură care va fi depusă de PSD. 

"Eu o să le propun colegilor mei ca la începutul sesiunii parlamentare să nu ţinem cont 

de ce au ei acolo, mascarada aia de congres, să ţinem cont numai de ce se întâmplă în 

economie, de nivelul de trai al românilor şi să depunem la începutul sesiunii moţiunea 

de cenzură. În acest moment am început discuţiile cu cealaltă formaţiune care se află în 

Opoziţie, AUR, şi ne-am pus de acord să susţinem împreună această moţiune. (...) Spre 

ce ne îndreptăm, românii nu pot să suporte. Cred că e cazul ca şi cei aflaţi în USR, şi cei 

aflaţi în PNL, în UDMR şi în Grupul minorităţilor să facă un act patriotic şi să voteze 

demiterea acestui guvern", a afirmat el. 

Liderul PSD a precizat că, ţinând cont de faptul că sesiunea parlamentară începe la 1 

septembrie, "în primele zece zile categoric va fi depusă moţiunea". "Nu mai condiţionăm 

moţiunea de congresele lor sau altceva. O să cadă Guvernul, categoric", a adăugat 

Marcel Ciolacu. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 MADR: 100 milioane euro pentru instalarea tinerilor fermieri şi 87 

milioane euro pentru dezvoltarea fermelor mici 

Tinerii fermieri care încep o afacere în domeniul agricol pot solicita finanţare, începând 

de vineri, pentru obţinerea de fonduri nerambursabile de până la 70.000 de euro, 

bugetul total alocat pentru acest sprijin cifrându-se la 100 de milioane de euro, din care 

30 de milioane de euro pentru zona montană. 
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Sesiunea de primire a cererilor de finanţare pe submăsura M6.1 - "Sprijin pentru 

instalarea tinerilor fermieri" din PNDR 2020 se deschide vineri, 27 august 2021, ora 9:00 

şi va fi activă până la data de 26 noiembrie 2021, ora 16:00. 

 

"Bugetul alocat pentru instalarea tinerilor fermieri este de 100 de milioane de euro, dar 

aici am pus 30 de milioane numai pentru zona montană. Întotdeauna zona montană 

primea punctaje mai mici şi nu reuşeau să devină beneficiari foarte mulţi din această 

zonă. De altfel, este zona cea mai predispusă la abandon", a declarat recent ministrul 

Agriculturii, Adrian Oros. 

 

De asemenea, el a precizat că sprijinul financiar alocat acestei măsuri a fost majorat la 

60.000 de euro, respectiv 70.000 de euro, în condiţiile în care înainte era de 40.000, 

respectiv 50.000 de euro, în funcţie de operaţiunile propuse în planul de afaceri. 

 

"Dacă în planul de afaceri există agricultură ecologică sau condiţionare-procesare creşte 

alocarea financiară şi aici am încercat să sprijinim fermierii să aibă aceste facilităţi de 

procesare sau depozitare-condiţionare. Sunt finanţaţi cei care se instalează prima dată 

ca tineri fermieri şi este o sumă 100% nerambursabilă. Sprijinul se acordă pentru o 

perioadă de maximum trei ani, în două tranşe: 75% din cuantumul sprijinului la 

semnarea deciziei de finanţare şi 25% se va acorda în funcţie de implementarea corectă 

a planului de afaceri, până la 31 decembrie 2025, fără a depăşi trei ani de la semnarea 

deciziei de finanţare", a menţionat ministrul Agriculturii. 

 

Tot vineri se deschide şi sM6.3 "Sprijinul pentru dezvoltarea fermelor mici", sesiunea de 

primire a cererilor de finanţare fiind activă în perioada 27 august 2021, ora 9:00 - 26 

noiembrie 2021, ora 16:00. 

 

"Suma totală este de 87 milioane euro, din care 26,1 milioane de euro sunt pentru zona 

montană. Practic, este un sprijin nerambursabil de 15.000 de euro, cu procent de 

finanţare 100%. Acesta se acordă pe o perioadă de maximum trei ani, în două tranşe, la 

fel ca şi la măsura 6.1. Sprijinul se acordă fermelor mici, dar aici nu mai ţinem cont de 

vârsta fermierului. Dacă la măsura 6.1 fermierul trebuia să aibă vârsta până la 40 de ani, 

aceasta este o măsură dedicată fermelor mici în general din zonele cu constrângeri 

naturale şi nu este condiţionată de vârsta fermierului", a transmis ministrul Agriculturii. 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 27 august 2021 37 

 

Vineri debutează şi sesiunea de primire a cererilor de finanţare pentru submăsurile 

sM16.4/16.4 a "Sprijin pentru cooperarea orizontală şi verticală între actorii din lanţul de 

aprovizionare agricol/pomicol", cu o perioadă similară de depunere, respectiv 27 august 

2021, ora 9:00 - 26 noiembrie 2021, ora 16:00. 

 

"O măsură importantă care sperăm noi să aibă un efect benefic cât mai repede este 

sM16.4 "Sprijin pentru cooperarea orizontală şi verticală între actorii din lanţul de 

aprovizionare", cu o alocare de 40 de milioane de euro la nivel naţional şi 10 milioane de 

euro în sectorul pomicol. Noi ne dorim ca tot mai mulţi fermieri mici sau mijlocii să intre 

în aceste forme de asociere, cooperative, să formeze lanţuri cât mai scurte pentru că 

oricum în viitoarea Politică Agricolă Comună se discuta de lanţuri scurte de 

aprovizionare, adică distanţa dintre producători şi consumatori să fie cât mai scurtă. Noi 

încurajăm acest lucru şi prin această măsură", a precizat şeful de la Agricultură. 

 

Valoarea maximă a sprijinului pe aceste submăsuri a fost majorată de la 100.000 euro la 

250.000 de euro, iar costurile de funcţionare a cooperării nu vor depăşi 10% din valoarea 

maximă a sprijinului acordat pe proiect depus. "Sunt prioritizate parteneriatele care nu 

au mai depus proiecte în cadrul submăsurilor 16.4 şi 16.4a în perioada de programare 

2014-2020, iar intensitatea de sprijin poate creşte de la 50% la 70%, dacă sunt 

cooperative. Şi aici încurajăm fermierii să intre în cooperative. Beneficiarii acestui sprijin 

sunt: fermieri, microîntreprinderi şi întreprinderi mici, organizaţii neguvernamentale 

înregistrate conform legislaţiei naţionale, autorităţi publice, unităţi şcolare, sanitare, de 

agrement şi de alimentaţie publică. Practic, încurajăm parteneriate între aceste tipuri de 

beneficiari", a adăugat Adrian Oros. 

 

Acesta măsuri sunt incluse în programul de tranziţie 2021-2022, care are alocată o sumă 

totală de 3,2 miliarde euro.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Traficul de persoane: 16 ONG-uri critică intenția guvernului de a 

schimba legislația și susțin că va slăbi capacitatea de a lupta împotriva 

fenomenului 

16 ONG-uri membre ale Rețelei de ONG-uri împotriva Traficului de Persoane (RoTIP) 

critică într-un comunicat de presă proiectul de Hotărâre a Guvernului referitor la 

modificarea actualei Strategii naționale împotriva traficului de persoane pentru perioada 

2018-2022 (SNITP), despre care susțin că va slăbi capacitatea de luptă a instituțiilor cu 

acest fenomen care a luat proporții în România. 

Asociațiile semnatare ale protestului arată că proiectul, care a primit aviz negativ de 

la Consiliul Economic și Social, conduce la ”un regres major în materia luptei împotriva 

traficului de persoane într-o perioada în care toate forurile internaționale care 

monitorizează acest domeniu consideră că Guvernul României „nu îndeplinește în 

totalitate standardele minime în vederea eliminării traficului de ființe umane”. 

Societatea civilă arată că România este statul UE care oferă cele mai multe victime în 

plan internațional, cu un număr de minori ce a crescut de 10 ori în doar 2 ani, 

conform Raportului UE din 2020. România riscă o retrogradare internațională în TIER 3, 

alături de state care nu au capacitatea de a lupta împotriva traficului de persoane, 

precum Afganistan, Siria, Cuba ori Iran, potrivit comunicatului citat. 

Principalele critici aduse de ONG-uri față de proiectul de hotărâre de guvern: 

1. Schimbarea procedurii de monitorizare: 

 considerăm că înlocuirea „rapoartelor de monitorizare periodice (semestriale) în 

care [instituțiile] vor prezenta  modul  de  îndeplinire  a  sarcinilor  asumate  prin  

planurile  de  acţiuni” cu „[fiecare instituție] va monitoriza modul de îndeplinire a 

sarcinilor asumate prin planurile de acţiuni” duce la reducerea responsabilităților 

și, totodată, a acțiunilor concrete ale instituţiilor care desfăşoară  activităţi de 

prevenire şi combatere a traficului de persoane sau de asistenţă şi reintegrare a 

victimelor. 

 eliminarea textului care face referire la echipa interinstituțională de evaluare – un 

element extrem de important în cadrul actualei Strategii, și, implicit, a obligațiilor 

generate de acest text este inacceptabilă:  

http://www.ecler.org/ro/rotip/
https://sgg.gov.ro/1/wp-content/uploads/2018/10/ANEXA-1-22.pdf
https://sgg.gov.ro/1/wp-content/uploads/2018/10/ANEXA-1-22.pdf
https://ec.europa.eu/anti-trafficking/sites/antitrafficking/files/study_on_data_collection_on_trafficking_in_human_beings_in_the_eu.pdf?fbclid=IwAR0mrmmHHI0EE1WvWXhsqwS0ItGGWCTz-ia0bamDRPfR4D_n_12KSYYvx90
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„Comitetul va desemna o echipă de monitorizare formată din reprezentanţi, la 

nivel de experţi, ai instituţiilor implicate care va elabora, în acest sens, chestionare 

de monitorizare şi va efectua vizite de evaluare. Rapoartele echipei de monitorizare 

vor evidenţia progresul înregistrat în îndeplinirea obiectivelor Strategiei naţionale, 

şi, după caz, motivele  îndeplinirii  parţiale  sau  neîndeplinirii  obiectivelor  şi  vor 

cuprinde  concluzii  şi  recomandări privind posibile măsuri de îmbunătăţire a 

procesului de implementare, respectiv propuneri de îmbunătăţire/ revizuire a 

obiectivelor propuse, propuneri de soluţii pentru remedierea situaţiilor constatate, 

măsuri de corecţie astfel încât evoluţia indicatorilor să fie cea scontată.” Această 

modificare reduce șansele de identificare și soluționare a problemelor sistemice 

cu care România se confruntă în materia traficului de persoane. 

 

2. Prin eliminarea din aria de competență a ANITP a activității de prevenire, conform 

punctului 5 din Proiectul de H.G., considerăm necesară desființarea din cadrul 

acestei structuri a serviciului de proiecte naționale de prevenire. Totodată, 

alocarea acestei competențe către Autoritatea Națională pentru Drepturile 

Persoanelor cu Dezabilități Copii și Adopții, fără dezvoltarea expertizei 

necesare, reprezintă un real eșec pentru implementarea întregii Strategii, având în 

vedere că prevenirea este esența eficienței luptei împotriva traficului de persoane. 

Totodată, această modificare de alocare a competențelor face ca prevenirea 

traficului de persoane în rândul adulților să rămână în afara ariei de interes 

strategic. Considerăm că „prevenirea” ar trebui să revină și sectorului ONG, după 

modelul statelor în care lupta împotriva traficului de persoane este eficientă. 

  

3. Alocarea către ANDPDCA a sarcinilor referitoare la „asigurarea activităţilor 

prevăzute de lege în vederea repatrierii, protecţiei şi monitorizării post-repatriere a 

copiilor români aflaţi neînsoţiţi pe teritoriul altor state şi a copiilor victime ale 

traficului de minori” fără o sursă bugetară clară de acoperire a cheltuielilor 

aferente acestor activități și pregătirii personalului necesar reprezită o altă 

modificare ce va genera deficiențe majore în implementarea SNITP. 

 

 

https://anitp.mai.gov.ro/organigrama/
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Semnează această solicitare următoarele ONG-uri: 

1. Membri RoTIP 

 Asociația Centrul European pentru Educație și Cercetare Juridică 

 Freedom House România 

 Asociația Inițiativa pentru Justiție 

 Fundația Reaching Out 

 Fundația Agenția de Dezvoltare Comunitară Împreună 

 Asociația Centrul Syene pentru Educație 

 Asociația Serviciul Iezuiților pentru Refugiați din România 

 Asociația Valoare Plus 

 Asociația Femeilor Românce din Italia 

 Asociația Cultural Socială Economică Christiana 

 Asociația pentru Cooperarea și Dezvoltare Durabilă 

 Asociația Centrul de Advocacy și Drepturile Omului 

 Asociația Sexul vs. Barza 

2. Parteneri RoTIP 

 Federația Consiliul Tineretului din România 

 Alianța Națională a Organizațiilor Studențești din România 

 Consiliul Național al Elevilor 

(Sursa: G4media.ro) 
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 Cătălin Drulă și ambasadorul Japoniei, vizită pe șantierul podului din 

Brăila. „Circulaţia pe pod va fi deschisă la sfârşitul anului viitor” 

Circulaţia pe podul peste Dunăre de la Brăila va fi deschisă până la sfârşitul anului viitor, 

însă cu o singură conexiune, urmând ca întregul proiect care cuprinde şi cele 

două drumuri de legătură să fie încheiat la jumătatea anului 2023, a anunţat joi, 26 

august, ministrul Cătălin Drulă. 

 

Vicepremierul Dan Barna şi ministrul Drulă au verificat şantierul Podului peste Dunăre în 

contextul aniversării unui secol de la stabilirea relaţiilor diplomatice între România şi 

Japonia, în cadrul asocierii care lucrează la pod fiind şi un constructor nipon responsabil 

cu întinderea cablurilor principale, una dintre cele mai dificile etape ale proiectului de 

433 de milioane de euro. 

 

Cătălin Drulă a subliniat că „Golden Gate de România” a fost prima prioritate de la 

preluarea mandatului, investiţia fiind la un pas să ajungă „muzeu”, exproprierile pentru 

drumurile de legătură (fără de care podul nu putea fi folosit) fiind aproape blocate. 

 

„Alături de vicepremierul Dan Barna, am fost azi într-o vizită de lucru pe șantierul unuia 

dintre cele mai ample proiecte de infrastructură care se construiesc în România: Podul 

de la Brăila. 

 

Împreună cu E.S. domnul Hiroshi Ueda, ambasadorul Japoniei, țară alături de care 

sărbătorim în 2021 un secol de relații diplomatice, am luat pulsul „la cald” al șantierului. 

 

Avem, pe de o parte, podul propriu-zis, a cărui construcție avansează conform graficului, 

iar, pe de altă parte, drumurile de legătură de pe malurile Brăila și Jijila, complet 

deblocate anul acesta, pe toată lungimea lor. Podul se va deschide la final de 2022, 

împreună cu 10 km din drumurile de legătură, pe relația Brăila-DN22 (Smârdan-Măcin). 

În prezent, se execută următoarele lucrări de către asocierea italo-niponă: 

✔  la blocurile de ancoraj, 

 

https://ziare.com/stiri/drumuri/
https://ziare.com/dan-barna/
https://ziare.com/economie/stiri-economice/lucrari-drumuri-acces-pod-braila-1694184
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✔  se montează firele pentru cablul principal. Acesta este construit cu metoda Air 

Spinning și constă într-un număr mare de fire cu diametrul de 5,38 mm și cu o lungime, 

în starea de referință, de aproximativ 2.135 m, care se întind între ancorajul Brăila și 

ancorajul Jijila. 

 

Firele cablului principal sunt din oțel tras la rece și zincate la cald. 

✔  la drumurile de legătură se fac decopertări și se lucrează la terasamente, poduri și 

podețe. 

 

Sumele de bani investite pentru acest proiect dovedesc că este într-adevăr unul 

complex: de la începutul anului și până acum, pentru Podul de la Brăila au fost absorbite 

fonduri europene în valoare de 466 de milioane de lei”, ascris Cătălin Drulă pe Facebook. 

 

Podul de la Brăila va avea o lungime totală de 2 kilometri şi trei deschideri: o deschidere 

principală – 1.100 metri și două deschideri laterale de 490 de metri pe malul Brăila și 360 

metri pe malul Tulcea. Contractul pentru Podul suspendat de la Brăila, cea mai complexă 

lucrare de infrastructură rutieră din ultimii 30 de ani, a fost semnat în ianuarie 2018 

pentru 433 milioane euro, iar primele lucrări au început în decembrie 2018. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Nicușor Dan preia interimar conducerea ALPAB și explică de ce 

parcurile din Capitală au ajuns într-o situație deplorabilă: „Au fost 

lucrări de mântuială” 

Primarul a făcut joi dimineață o inspecție surpriză la ALPAB  

Primarul Capitalei Nicușor Dan a anunțat joi, 26 august, că l-a schimbat din funcție pe 

directorul Administrației Lacuri Parcuri și Agrement (ALPAB) și că a preluat interimat 

această funcție până ce va face o evaluare. Edilul a explicat apoi motivele pentru care 

parcurile din București au ajuns într-o situație deplorabilă. 

 

Joi dimineață, Nicușor Dan a făcut o inspecție inopinată în cadrul ALPAB, acolo unde mai 

apoi l-a schimbat din funcție pe directorul interimar al instituției. Până la o evaluare 

ulterioră, edilul a explicat că preia interimar conducerea ALPAB. 

https://ziare.com/economie/infrastructura/pod-dunare-braila-stadiu-lucrari-cnair-1693708
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/nicusor-dan/stiri-nicusor-dan/nicusor-dan-schimba-functie-director-alpan-inspectie-surpriza-1696944
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„Pentru moment director interimar al acestei instituții sunt eu și îmi asum 

responsabilitatea pentru ce se întâmplă”, a explicat Nicușor Dan. Edilul a explicat apoi că 

a anunțat încă de când s-a făcut bugetul ca nu sunt bani pentru investiția în parcuri, însă 

„în doi ani de acum, e o promisiune, parcurile vor arăta cum trebuie să arate”. 

 

Primarul Capitalei a dezvăluit apoi că din cauza unei exclusivități a companiei de Parcuri, 

ALPAB nu a putut interveni pentru a întreține parcurile, deși avea oameni care puteau 

face asta. Totodată, Nicușor Dan spune că luni dimineață parcul Cișmigiu va fi curățat de 

aproximativ 40 de muncitori. 

 

„Luni dimineață, 40 de oameni o sa vină în Cișmigiu. Am promisiunea că într-o 

săptămână parcul Cișmigiu o să arate așa cum trebuie să arate un parc. Mai puțin partea 

de investiții, pentru că nu avem bani. (...) O să continuăm cu Herăstrău, cu parcul Carol”, 

a adăugat edilul. 

 

Întrebat despre motivele pentru care parcurile din București au ajuns în situația actuală, 

Nicușor Dan a explicat că nu a funcționat colaborarea dintre ALPAB și compania de 

parcuri, care a făcut „lucrări de mântuială”. 

„Au fost mai multe momente în care am intervenit crezând că situația se deblochează. 

Mai întâi a fost schimbată adunarea generală și consiliul de administrație al companiei 

de arbori. După aceea am avut o întâlnire cu toată lumea în care am stabilit un calendar, 

am avut acea rectificare, într-adevăr ne-am dat seama că e nevoie de mai mulți bani 

pentru parcuri. Nu a funcționat colaborarea între ALPAB și compania de parcuri. 

Compania a făcut lucrări de mântuială. 

 

În Compania de Parcuri există un contract colectiv de muncă cu multe salarii 

compensatorii care fie că le dădeam de lucru fie că nu le dădeam de lucru, oamenii ăștia 

erau plătiți până în decembrie 2021. Așa că am ales să lucrăm cu ei până la sfârșitul 

anului”, a conchis Nicușor Dan. 

(Sursa: ziare.com) 
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 Alex Bologa aduce României a doua medalie la Jocurile Paralimpice 

de la Tokyo, obținând bronzul la judo 

Sportivul Alex Bologa a obţinut, vineri, medalia de bronz la categoria -60 kg din cadrul 

competiţiei de judo de la Jocurile Paralimpice de la Tokyo. Pentru România este a doua 

medalie de la actuala ediţie a Jocurilor Paralimpice, după cea de argint obţinută de 

Eduard Novak la ciclism. 

Bologa l-a învins în confruntarea pentru locul trei pe Sherzod Namozov, din Uzbekistan. 

Anterior, românul a trecut de japonezul Takaaki Hirai şi apoi a fost învins de azerul 

Vugar Shirinli, în semifinale. 

Tot vineri, Eduard Novak, actualul ministru al Tineretului şi Sportului, a obţinut medalia 

de argint în proba de urmărire individuală 4000 m. 

De asemenea, Eduard Moescu a încheiat finala probei de contratimp 1000 m (cat. C3) pe 

locul al 17-lea. 

Alex Bologa mai are în palmares o medalie de bronz câştigată la Jocurile Paralimpice din 

2016, la Rio de Janeiro. 

România mai are în palmares trei medalii obţinute de Eduard Novak la Jocurile 

Paralimpice, la ediţiile trecute ale competiţiei: aur în 2012, la Londra (ciclism – urmărire 

individuală, categoria C4), argint, în 2008, la Beijing (ciclism – contratimp, cat. LC2) şi la 

Londra, în 2012 (ciclism – contratimp, cat. C4). 

 (Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ce trebuie să știi dacă vrei să continui să lucrezi după pensionare 

Un studiu realizat de Bestjobs România scoate la iveală faptul că opt din zece salariați 

români iau în calcul să muncească și după ieșirea la pensie, deoarece salariul net lunar 

pe care îi iau, nu le permite să facă destule economii pentru vârsta pensionării. În aceste 

condiții, reamintim faptul că legislația actuală permite cumulul pensiei cu salariul, în 

anumite situații. 
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Legea 263/2010 privind sistemul unitar de pensii publice stabilește că cei care se 

pensionează la limita de vârstă pot primi în același timp cu pensia și venituri din salarii 

sau activități independente, cum ar fi bani din activități ca persoane fizice autorizate, 

drepturi de autor, chirii, dividende, jocuri de noroc și altele. 

 

Persoanele pensionate anticipat sau anticipat parțial pot cumula veniturile din 

pensie doar cu cele din activitățile independente. Pensionații anticipați care primesc 

salarii sau venituri din funcții elective, indiferent de valoarea lor sau de numărul de ore 

lucrate, rămân fără pensie. 

 

Beneficiarii pensiei de invaliditate pot cumula veniturile în funcție de gradul de 

invaliditate. Mai exact, cei cu gradele I și II de invaliditate nu pot cumula pensia cu 

venituri din salarii, ci doar cu venituri din activități independente. 

 

Spre deosebire de aceștia, cei încadrați în gradul al III-lea pot obține, pe lângă pensia de 

invaliditate, atât venituri din activități independente, cât și din salarii, în limita a jumătate 

din programul normal de lucru al locului de muncă. 

 

Indiferent de tipul pensiei primite, cei care sunt pensionați și primesc și salariu vor 

plăti (din drepturile salariale) impozitul pe venit de 10%, precum și contribuția pentru 

sănătate de 10% și contribuția pentru pensie, de 25%. Legislația în vigoare nu prevede 

niciun fel de derogare de la plata contribuției de asigurări sociale pentru pensionarii care 

primesc și salarii. 

 

Schimbări ce pot apărea în viitorul apropiat 

Atât regulile legate de cumulul pensiei cu salariul, în privința celor pensionați pentru 

limita de vârstă și cei anticipați, ar putea să se schimbe în curând. 

 

În prezent, legea pensiilor nu face nicio diferență între pensionarii-salariați în sectorul 

bugetar și cel privat. Însă, pe circuitul legislativ al Parlamentului se află un proiect de 

lege inițiat și adoptat deja de către Guvern prin care se urmărește interzicerea cumulului 

pensiei cu salariul din mediul bugetar, după ce au atins limita de vârstă. 

 

 

http://legislatie.just.ro/Public/DetaliiDocument/124530
https://www.avocatnet.ro/articol_58339/Dac%C4%83-devin-salaria%C8%9Bi-cei-pensiona%C8%9Bi-anticipat-r%C4%83man-f%C4%83r%C4%83-pensie.html
https://www.avocatnet.ro/articol_58339/Dac%C4%83-devin-salaria%C8%9Bi-cei-pensiona%C8%9Bi-anticipat-r%C4%83man-f%C4%83r%C4%83-pensie.html
https://www.avocatnet.ro/articol_57402/Interzicerea-cumulului-pensiei-cu-salariul-pentru-bugetari-%C8%99i-cre%C8%99terea-op%C8%9Bional%C4%83-a-varstei-de-pensionare-aprobate-de-Guvern.html
https://www.avocatnet.ro/articol_57402/Interzicerea-cumulului-pensiei-cu-salariul-pentru-bugetari-%C8%99i-cre%C8%99terea-op%C8%9Bional%C4%83-a-varstei-de-pensionare-aprobate-de-Guvern.html
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Proiectul de lege, care trebuie să treacă și de Parlament pentru a se aplica, le va da 

dreptul bugetarilor să rămână în activitate până la vârsta de 70 de ani, deci, după ce 

îndeplinesc condițiile de pensionare, fără a avea nevoie de acordul angajatorului. Chiar 

dacă optează pentru continuarea activității, bugetarii vor putea să renunțe oricând la 

salariu și să ceară pensie. 

 

În același timp, în 30 de zile calendaristice de la intrarea în vigoare a proiectului de lege, 

bugetarii pensionați care lucrează la stat vor trebui să opteze, în scris, pentru 

continuarea activității sau pentru primirea pensiei. Adică nu vor mai putea cumula cele 

două venituri, ci vor alege doar unul dintre ele. 

 

De asemenea, imposibilitatea cumulării pensiei cu veniturile pentru cei pensionați 

anticipat ar putea dispărea, în condițiile în care Guvernul lucrează la un proiect de OUG 

ce le va permite acestor pensionari să primească și pensie și salariu, însă dacă ultimul 

venit este plătit de un angajator din sectorul privat. 

(Sursa: avocat.net) 

 

 Târg de job-uri la Iași pentru românii din diaspora care vor să se 

întoarcă în țară. Când are loc evenimentul 

Primăria Municipiului Iaşi şi Agenţia Judeţeană pentru Ocuparea Forţei de Muncă 

(AJOFM) au anuțat că vor organiza vineri, 27 august, pe pietonalul Ștefan cel Mare, un 

târg al locurilor de muncă dedicat românilor din diaspora. 

 

Purtătorul de cuvânt al Primăriei Iaşi, Sebastian Buraga, a declarat că evenimentul este 

inclus în cadrul programului "Sărbătoarea Diasporei - Iaşiul este acasă!" - ediţia 2021. 

 

"Agenţii economici îşi vor promova activitatea şi oferta de locuri de muncă în cadrul 

standurilor pe care Primăria Municipiului Iaşi le va pune la dispoziţie. 

 

 

 

https://www.avocatnet.ro/articol_58551/Proiect-de-OUG-Cei-pensiona%C8%9Bi-anticipat-vor-putea-s%C4%83-se-angajeze-in-sectorul-privat-f%C4%83r%C4%83-a-%C8%99i-pierde-pensia.html
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Cetăţenii români din diaspora care doresc să se întoarcă acasă și să devină persoane 

active pe piața muncii au astfel oportunitatea de a interacţiona direct cu 

potenţiali angajatori ieşeni sau de a primi informaţiile prin intermediul familiilor, 

prietenilor sau reprezentanţilor Biroului Diaspora din cadrul Primăriei. 

 

Biroul Diaspora transmite săptămânal oferta locurilor de muncă puse la dispoziţie de 

AJOFM către oficiile diplomatice şi consulare, centrele consulare, asociaţiile româneşti şi 

mass-media de limba română din afara graniţelor", a declarat Sebastian Buraga. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 În România, peste 25 de mii de tineri nu au loc de muncă. Șomerii 

pot urma cursuri pentru a deveni antreprenori 

Peste 25 de mii de tineri din România nu au un loc de muncă, iar asta înseamnă 11% din 

totalul şomerilor. Agenţia Naţională de Ocupare a Forţei de Muncă va da startul unor 

cursuri de calificare şi va înfiinţa firme. Astfel, mulţi şomeri vor putea deveni 

antreprenori. Proiectul pilot va fi dezvoltat în 5 judeţe din ţară. 

Cu 9 milioane de euro, bani europeni, 2 500 de tineri fără serviciu vor face cursuri de 

calificare. Jumătate dintre ei vor avea și locul de muncă asigurat la final, pentru că, prin 

proiect vor fi înființate mai multe firme. 

Județele Dolj și Suceava au cei mai mulți șomeri în rândul tinerilor, peste două mii 

fiecare. Sunt de multe ori persoane care au terminat liceul, dar sunt angajați fără forme 

legale sau pur și simplu s-au obișnuit să trăiască din ajutorul de la stat. 

Cursurile vor fi adaptate în funcție de cerințele pieței muncii. În această perioadă, cele 

mai multe angajări se fac în comerț și în industria hotelurilor și a restaurantelor. 

Primele cursuri de calificare vor începe până la finalul acestui an, iar înscrierile se fac la 

Agenția Județeană de Ocupare a Forței de Muncă. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

https://ziare.com/locuri-de-munca/angajatori/
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 INS: Managerii firmelor românești estimează o creștere a activității în 

industria prelucrătoare, construcții și comerțul cu amănuntul, în 

următoarele trei luni, dar spun că anticipează o continuă creștere a 

prețurilor. 

 

Potrivit INS, percepţia managerilor întreprinderilor asupra dinamicii activității în lunile 

august-octombrie arată o creștere a activității în comerțul cu amănuntul, o relativă 

stabilitate a numărului de salariați în industria prelucrătoare, construcții și servicii, dar și 

o creștere a prețurilor în industria prelucrătoare, construcții și comerțul cu amănuntul. 

Managerii din industria prelucrătoare preconizează pentru următoarele trei luni o 

creștere moderată a volumului producţiei. Pentru activitatea de fabricare a a 

echipamentelor electrice se estimează cea mai mare creștere (sold conjunctural* +20%), 

urmată de activitățile de fabricare a produselor farmaceutice de bază și a preparatelor 

farmaceutice (sold conjunctural +16%). Nu se estimează schimbări importante la 

numărul de salariați, dar anticipează o creștere a prețurilor. 

În activitatea de construcții, dar și în cea de comerț cu amănuntul, se estimează creșteri, 

atât ca activitate, cât și pentru numărul de salariați (creștere moderată) și prețuri. 

Cererea de servicii (cifra de afaceri) va cunoaşte creștere moderată în următoarele trei 

luni (sold conjunctural +10%). În sectorul de servicii se estimează o relativă stabilitate a 

numărului de salariaţi, iar conform opiniei managerilor, preţurile de vânzare sau de 

facturare ale prestaţiilor vor avea o tendinţă de creștere moderată. 
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*Soldul conjunctural indică percepţia managerilor întreprinderilor asupra dinamicii unui 

fenomen care NU trebuie confundată cu ritmul creşterii sau scăderii oricărui indicator 

statistic produs de INS. Soldul conjunctural procentual este obţinut ca diferenţă între 

procentajul managerilor care au ales varianta pozitivă a fenomenului şi procentajul celor 

care au indicat varianta negativă.  

(Sursa: biziday.ro) 

 

 ONRC: Aproape 7.000 de firme si-au suspendat activitatea, în 

creștere față de anul trecut cu 12.43% 

Numărul firmelor care şi-au suspendat activitatea a fost de 6.945 în primele şapte luni 

din 2021, în creştere cu 12,43% comparativ cu perioada similară a anului trecut, conform 

datelor publicate de Oficiul Naţional al Registrului Comerţului (ONRC). 

Cele mai multe companii care şi-au suspendat activitatea în perioada ianuarie - iulie 

2021 au fost din Bucureşti, respectiv 762 (în creştere cu 18,88% faţă de aceeaşi perioadă 

din 2020), Capitala fiind urmată de judeţele Cluj, cu 373 firme suspendate (în scădere cu 

14,45%), Bihor - 315 firme (+6,78%) şi Iaşi - 275 (+4,56%). 

La polul opus, cele mai puţine suspendări au fost consemnate în judeţele Alba - 49 (în 

scădere cu 62,02% faţă de ianuarie-iulie 2020), Ialomiţa - 50 (+108,33%) şi Tulcea - 53 

(minus 3,64%). 

Cele mai mari creşteri ale numărului de suspendări s-a înregistrat în judeţele Ialomiţa 

(plus 108,33%), Mehedinţi (plus 76,09%) şi Suceava (plus 62,30%), în timp ce scăderile 

cele mai semnificative au fost consemnate în Alba (minus 62,02%), Harghita (minus 

17,16%) şi Cluj (minus 14,45%). 

Pe domenii de activitate, cel mai mare număr de suspendări s-a înregistrat în comerţul 

cu ridicata şi cu amănuntul, repararea autovehiculelor şi motocicletelor, respectiv 1.959 

(+14,96%), alte activităţi de servicii - 776 suspendări (+14,79%) şi în activităţi 

profesionale, ştiinţifice şi tehnice - 557 suspendări (+8,37%). 
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În iulie 2021 au fost consemnate 902 suspendări de firme, cele mai multe în Bucureşti 

(103) şi în judeţele Cluj (46), Teleorman şi Neamţ, ambele cu 40, şi Bihor (39), informează 

Agerpres. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 România are cel mai mic număr de firme nou înființate din Uniunea 

Europeană, în ultimele trei luni/ Irlanda, Portugalia și Slovacia, în top 

Numărul de falimente ale companiilor din Uniunea Europeană (UE) a crescut cu 24% în 

al doilea trimestru al anului 2021, comparativ cu aceeași perioadă din 2020. Totuși, 

înregistrarea de noi companii a crescut și cu 53% în această perioadă, transmite Rador. 

Datele au fost publicate pe 25 august de institutul de statistică al UE, Eurostat, indică 

faptul că „aceste comparații anuale arată că numărul înregistrărilor de noi companii a 

crescut cu 53% în al doilea trimestru al anului 2021, comparativ cu anul precedent, în 

timp ce numărul falimentelor înregistrate a crescut 24 la sută”. 

Eurostat subliniază că, în aceste statistici, s-a înregistrat o scădere a falimentelor în 

primele două trimestre ale anului 2020, când a început pandemia de COVID-19, iar 

scăderea mai pronunţată s-a datorat „măsurilor guvernamentale de sprijinire a 

companiilor în timpul crizei, care au permis companiilor evitarea acestui scenariu. 

În variația trimestrială, oficiul statistic constată că, în al doilea trimestru al anului 2021, 

falimentele declarate în UE au crescut cu 1,8% față de primele luni ale acestui an, în timp 

ce înregistrările de noi companii au crescut cu 5,3% față de trimestrul anterior. 

În general, potrivit Eurostat, a existat o „tendință de scădere a numărului de declarații de 

faliment”, deși cu unele creșteri între 2017 și 2019, care au loc și acum. 

Și după „scăderi considerabile în primul și al doilea trimestru al anului 2020” legate de 

măsurile fiscale adoptate de țări pentru a evita efectele economice ale pandemiei, 

„numărul declarațiilor de faliment a urmat apoi o tendință ascendentă de la al treilea 

trimestru al anului 2020, care a continuat și în al doilea trimestru al anului 2021”, spune 

Eurostat. 
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În ceea ce privește numărul de noi înregistrări de companii, acesta a crescut în UE din 

2015 până la sfârșitul anului 2019, potrivit Eurostat, care subliniază că „tendința a fost 

întreruptă de o scădere în primul și al doilea trimestru al anului 2020, pentru a se 

recupera din nou în al treilea trimestru al anului 2020”. 

„A existat o ușoară scădere în al patrulea trimestru al anului 2020. Numărul 

înregistrărilor a arătat apoi o creștere foarte ușoară în primul trimestru al anului 2021 și 

o creștere mai vizibilă în al doilea trimestru al anului 2021”, adaugă raportul. 

Portugalia, pe locul al doilea 

Dintre statele membre, din datele disponibile pentru al doilea trimestru al anului 2021, 

cele mai mari creșteri trimestriale ale înregistrărilor de noi companii au fost observate în 

Irlanda (+213,6 la sută), Portugalia (+36,1 la sută) și Slovacia (+19,7 la sută), în timp ce 

cele mai mari scăderi au fost înregistrate în Bulgaria, Lituania (ambele -4,1 la sută) și 

România (-3,5 la sută). 

De asemenea, comparând al doilea trimestru al anului 2021 cu primul trimestru al 

acestui an, printre țările UE pentru care sunt disponibile date, cele mai mari creșteri ale 

declarațiilor de faliment au fost observate în Lituania (+21,5%), Slovacia (+20,3%) și 

Estonia (+19,1 la sută), în timp ce cele mai mari scăderi au fost înregistrate în România (-

35,5%), Polonia (-30,8%) și Olanda (-6,3%). 

În funcție de activitate, biroul de statistică a declarat că, după o scădere accentuată a 

înregistrărilor de noi companii în toate domeniile economice, în primul și al doilea 

trimestru al anului 2021, acest număr a crescut în special în activitățile de transport, 

informare și comunicare, financiar și asigurări. 

În ceea ce privește falimentele, în al doilea trimestru al anului 2021 numărul declarațiilor 

de faliment a crescut în principal în domeniul construcțiilor și serviciilor de informare și 

comunicare. 

(Sursa: G4media.ro) 
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 Prima navă de marfă autonomă și ecologică din lume, construită 

parțial în România, va naviga anul acesta în apele Norvegiei 

Experții susțin că navele complet autonome precum Yara Birkeland reprezintă viitorul.  

DIN ARTICOL 

Un teritoriu neexplorat până acumViitorul transportului maritim va fi autonom 

O companie norvegiană a creat ceea ce numește prima navă de marfă autonomă cu 

emisii zero din lume. Dacă totul merge conform planului, nava cargo va face prima sa 

călătorie între două orașe norvegiene înainte de sfârșitul acestui an. Nu va exista niciun 

echipa la bordul navei, în schimb, mișcările sale vor fi monitorizate de marinari și 

tehnicieni aflați la trei centre de control situate pe uscat, potrivit CNN.   

Producătorii navei norvegiene susțin că aceasta nu este prima navă autonomă din lume, 

amintind de lansarea în 2018 a unui feribot autonom în Finlanda, însă este prima navă 

containerizată complet electrică. 

Dezvoltat de compania chimică Yara International, Yara Birkeland a fost conceput pentru 

a reduce emisiile de oxizi de azot, care sunt poluanți toxici, precum și pentru a reduce 

gaze cu efect de seră generate de dioxidul de carbon. De asemenea, nava a fost 

concepută să transporte mărfurile pe rute maritime lungi.  

În prezent, industria navală generează între 2,5% și 3% din emisiile globale de gaze cu 

efect de seră din atmosferă, potrivit Organizației Maritime Internaționale. 

Aproape toată energia electrică produsă de Norvegia este generată de energia 

hidroelectrică, care, în general, este considerată a emite emisii de carbon mult mai 

scăzute decât cele emise prin arderea combustibililor fosili. 

Conceptualizată pentru prima dată în 2017, nava a fost creată în parteneriat cu firma de 

tehnologie Kongsberg Maritime și constructorul naval Vard. Capabilă să transporte 103 

containere și să ajungă la o viteză maximă de 13 noduri, nava este dotată cu o baterie 

de 7 MWh, care este „de o mie de ori mai mare decât capacitatea folosită la o mașină 

electrică”, potrivit lui Jon Sletten, directorul uzinei Porsgrunn din Norvegia, în care s-a 

fabricat nava Yara Birkeland. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/prima-nava-de-marfa-autonoma-si-ecologica-din-lume-construita-partial-in-romania-va-naviga-anul-acesta-in-apele-norvegiei-1645995#highlight-1645995-1
https://www.digi24.ro/stiri/externe/prima-nava-de-marfa-autonoma-si-ecologica-din-lume-construita-partial-in-romania-va-naviga-anul-acesta-in-apele-norvegiei-1645995#highlight-1645995-1
https://edition.cnn.com/2021/08/25/world/yara-birkeland-norway-crewless-container-ship-spc-intl/index.html
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Colaj foto cu nava Yara Birkeland în faza de proiectare. Sursă foto: Profimedia Images 

Acesta susține că nava autonomă electrică „va naviga spre porturile de containere de-a 

lungul coastei și înapoi, înlocuind un număr de circa 40.000 de transporturi cu camionul 

pe an". 

Corpului navei Yara Birkeland, cunoscut și ca cocă, a fost lansat pe mare în România în 

februarie 2020 și a ajuns la șantierul naval norvegian trei luni mai târziu, în mai 2020, 

unde a fost echipată cu diferite sisteme de control și navigație și ulterior supusă 

testelor, conform blogului platformei wor-con.com.  

Nava Yara Birkeland în teste. Sursă foto: yara.com 

Un teritoriu neexplorat până acum 

Pe lângă faptul că oferă o opțiune mai ecologică în comparație cu navele de marfă 

convenționale, Jon Sletten spune că o navă fără echipaj va fi mai rentabilă decât una cu 

echipaj la bord.  

Inițial, încărcarea și descărcarea navei va necesita oameni, dar, potrivit lui Sletten, toate 

operațiunile de încărcare, descărcare și ancorare vor funcționa ulterior prin folosirea 

tehnologiei autonome. Acest lucru va implica dezvoltarea de macarale autonome și 

transportoare de vehicule, care introduc containerele pe nave. 

Yara Birkeland ar fi trebuit să navigheze încă de anul trecut, dar pandemia de COVID-19, 

împreună cu provocările logistice, au întârziat lansarea acesteia.  

„Am supraestimat domeniul de aplicare al acesteia la început, desfășurând prea multe 

activități în paralel”, a precizat Sletten, care a mai spus că speră ca odată cu trecerea la o 

abordare pas cu pas, nava să transporte primul său container din orașul Herøya în orașul 

Brevik în acest an. 

Proiectul a necesitat, de asemenea, elaborarea unor reglementări împreună cu 

autoritățile maritime norvegiene pentru a permite unei nave autonome să navigheze 

pentru prima dată pe căile navigabile ale țării. 

 

 

https://blog.wor-con.com/tuesdays-marvels-of-engineering-worlds-first-electric-and-autonomous-container-vessel/?lang=en
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Viitorul transportului maritim va fi autonom 

Rudy Negenborn, profesor de transport și tehnologie maritimă la Universitatea Tehnică 

din orașul sudic olandez Delft, a declarat că navele complet autonome precum Yara 

Birkeland reprezintă viitorul. Însă, acesta a mai spus că există multe provocări care 

trebuie depășite înainte ca navele autonome să poată fi utilizate pentru călătorii 

comerciale pe mare. 

Coca navei Yara Birkeland, înainte de a pleca din România în februarie 2020. Coca este 

forma exterioară a corpului navei, așa cum este delimitată de bordajul exterior și puntea 

superioară. Ea reprezintă partea principală a navei și constă din osatură, bordaj exterior, 

bordaj interior și punți, inclusiv suprastructurile. Sursă foto: yara.com 

De asemenea, profesorul Negenborn mai precizează că navigarea traficului în porturile 

mari, spre deosebire de porturile interioare relativ liniștite către care va naviga Yara 

Birkeland, ar putea reprezenta un obstacol major pentru aceste nave.  

„La un moment dat, aceste nave vor trebui să înceapă să interacționeze între ele, astfel 

încât să poată face schimb de informații și să creeze căi de navigare care nu sunt 

conflictuale”, remarcă Rudy Negenborn. 

Acesta a mai transmis că fără un echipaj la bord pentru a efectua verificări de întreținere, 

navele autonome ar avea nevoie de sisteme încorporate de autodiagnosticare, care să 

aibă capacitatea de a detecta și remedia problemele sau de a solicita asistență umană. 

În afară de problemele tehnice, Negenborn mai spune că o altă chestiune de luat în 

calcul e reprezentată de implicațiile juridice care apar atunci când se efectuează călătorii 

între țări. 

„Yara Birkeland operează de-a lungul coastei norvegiene, dar dacă a mers mai departe, 

atunci s-ar putea să intre în alte regiuni teritoriale cu reguli și reglementări probabil 

diferite, care trebuie îndeplinite", a punctat profesorul Negenborn. „În aceste condiții ne 

putem întreba cine poartă responsabilitatea dacă ceva nu merge bine", a mai spus 

acesta.  
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Deși Yara International nu intenționează să adauge mai multe nave autonome la 

operațiunile sale, Jon Sletten a transmis că este posibil ca tehnologiile folosite pe Yara 

Birkeland să fie implementate în viitor și pe navele comerciale. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 UPDATE Klaus Iohannis a decolat spre Chișinău, după o întârziere 

cauzată de ceața foarte deasă/ Festivitățile dedicate celor 30 de ani de 

Independență a Republicii Moldova, amânate 

UPDATE Ora 11:14 Klaus Iohannis a decolat spre Chișinău, după o întârziere cauzată de 

ceața foarte deasă, au transmis surse prezidențiale pentru G4Media. Festivitățile 

dedicate celor 30 de ani de Independență a Republicii Moldova au fost amânate. 

știrea inițială 

Programul evenimentelor festive dedicate celor 30 de ani de Independență a Republicii 

Moldova se amână din cauza ceții dense deasupra Aeroportului Chișinău, care nu a 

permis aterizarea la timp a avioanelor președinților României și Ucrainei, anunță Ziarul 

de Gardă. 

Din acest motiv, avionul președintelui României încă nu a decolat spre Chișinău și 

așteaptă ca vremea să se îmbunătățească, au declarat surse din Administrația 

Prezidențială pentru G4Media. 

La acțiunile dedicate celei de-a 30-a aniversări a Independenței R. Moldova urmează să 

participe președintele Poloniei, Andrzej Duda, președintele României, Klaus Werner 

Iohannis și președintele Ucrainei, Volodimir Zelenski. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 

 

https://www.zdg.md/importante/programul-festivitatilor-dedicate-celor-30-de-ani-de-independent%cc%a6a%cc%86-a-r-moldova-se-ama%cc%82na%cc%86-intarzierea-este-determinata-de-ceata-densa-deasupra-aeroportului-chis%cc%a6ina%cc%86u/
https://www.zdg.md/importante/programul-festivitatilor-dedicate-celor-30-de-ani-de-independent%cc%a6a%cc%86-a-r-moldova-se-ama%cc%82na%cc%86-intarzierea-este-determinata-de-ceata-densa-deasupra-aeroportului-chis%cc%a6ina%cc%86u/
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 Miniştrii de interne din UE vor avea o reuniune extraordinară pentru 

a analiza evenimentele recente din Afganistan 

Miniştrii de interne din Uniunea Europeană vor avea marţi o reuniune extraordinară 

consacrată analizării ultimelor evoluţii din Afganistan şi consecinţelor acestora pentru 

securitatea şi migraţia în interiorul blocului comunitar, a anunţat preşedinţia slovenă a 

Consiliului UE, transmite Reuters. 

Detaliile reuniunii ministeriale vor fi discutate joi seară de către ambasadorii statelor 

membre, după ce marţi au început schimburile de opinie la nivel de experţi în legătură 

cu evenimentele recente din Afganistan, potrivit agerpres.ro. 

În urmă cu două zile, Uniunea Europeană le-a cerut Statelor Unite, la un summit virtual 

al G7, să securizeze aeroportul din Kabul ''oricât timp va fi necesar'' pentru realizarea 

operaţiunii de evacuare a afganilor consideraţi a fi în pericol după ce talibanii au preluat 

puterea. 

Reacţia a survenit după ce Pentagonul a anunţat că nu şi-a schimbat planul de a încheia 

până pe 31 august operaţiunea de evacuare din Afganistan şi retragerea trupelor 

americane din această ţară. 

Tot marţi, şefa Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, a anunţat că Uniunea 

Europeană va suplimenta ajutorul umanitar pentru afganii din ţară şi din jurul acesteia 

până la peste 200 milioane de euro de la nivelul actual de 50 milioane. ''Acest ajutor 

umanitar se va adăuga contribuţiilor statelor membre în sprijinul poporului 

Afganistanului'', a scris ea pe Twitter. 

Ajutorul va fi condiţionat de respectarea drepturilor omului şi ale femeilor, a indicat un 

oficial al Uniunii Europene, potrivit căruia aceasta va stabili câţi bani vor merge direct 

către Afganistan şi câţi către ţări vecine. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Nouă români se află în continuare în Afganistan. Aurescu: Suntem în 

contact cu ei, nu au fost afectați de atacuri 

Militari americani asigură securitatea aeroportului din Kabul.  
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Nouă cetățeni români se află în continuare în Afganistan, a anunțat joi Ministerul de 

Externe, precizând că a luat legătura cu toți și că nu au fost afectați de atacuri. 

„Condamn cu fermitate atacurile teroriste de azi din Kabul. Condoleanțe familiilor 

victimelor & refacere grabnică celor răniți! 

MAE Romania / Celula de criză interinstituțională e în contact cu cei 9 cetățeni români 

aflați încă în Afganistan, care nu au fost afectați de atacuri”, a anunțat joi seară ministrul 

de Externe, Bogdan Aurescu, într-un mesaj pe Twitter. 

Două explozii au avut loc joi în apropiere de aeroportul din Kabul, provocând moartea 

mai multor persoane, printre care și personal american, și zeci de răniți.  

Secretarul general al NATO, Jens Stoltenberg, a condamnat atacul de la Kabul, precizând 

că operaţiunea de evacuare va continua. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 UPDATE Cel puțin 13 soldați americani și peste 80 de afgani au murit 

în atacurile teroriste din Kabul. Exploziile au continuat după lăsarea 

serii 

Doi atacatori sinucigași s-au aruncat în aer în zona aeroportului din Kabul. Un atac a fost 

în zona unei porți de intrare, celălalt la un hotel din apropiere, în după-amiaza zilei de 

joi, 26 august. 

 

UPDATE 07:00 13 militari americani au murit şi alţi 18 au fost răniţi în atentatele 

sinucigaşe de joi, din apropierea aeroportului din Kabul, potrivit unui nou bilanţ al 

Pentagonului. 

 

UPDATE 0.20 Bilanțul oficial provizoriu făcut public de spitalul de urgență din Kabul 

arată că 83 de cetățeni afgani au murit în explozii și cel puțin 165 sunt răniți. 

 

 

 

https://www.digi24.ro/stiri/externe/mapamond/talibanii-au-intrat-in-kabul-capitala-afganistanului-1634159
https://www.digi24.ro/stiri/externe/nato-condamna-atacul-terorist-din-apropierea-aeroportului-din-kabul-stoltenberg-evacuarea-ramane-prioritatrea-noastra-1646397
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UPDATE 23.24 Purtătorul de cuvânt al talibanilor susține că seria de explozii auzite în 

ultimele ore ar fi fost controlate de soldații americani în interiorul aeroportului, pentru a 

distruge armele și muniția unei unități militare afgane antrenate de CIA, care urmează să 

fie evacuată în SUA. 

 

UPDATE 23.17 Oamenii din Kabul își caută apropiații dispăruți la spitalul de urgență din 

oraș. Numele morților sunt rostite la megafon în piața din fața unității medicale. 

UPDATE 23.06 Surse de la Pentagon citate de World Rights Monitoring Center arată că 

21 de militari americani au murit în atentatele teroriste. Alți 29 sunt răniți, dintre care 6 

în stare critică. 

 

UPDATE 23.00 Președintele Joe Biden ar urma să se adreseze națiunii la ora locală 17.00 

(n.r. - la Washington), miezul nopții în România. 

 

UPDATE 22.58 O a opta explozie ar fi avut loc în Kabul, iar numărul deceselor depășește 

80, potrivit unui nou bilanț provizoriu. Generalul Kenneth McKenzie, şef al 

comandamentului central american care răspunde de Afganistan, a amenințat Statul 

Islamic cu represalii, imediat ce vor exista dovezi clare privind implicarea 

teroriștilor musulmani în atacuri. 

 

UPDATE 22.35 Încă o explozie de proporții a avut loc în acest moment în Kabul, potrivit 

corespondentului Los Angeles Times. Acesta spune că a simțit de la mare distanță 

vibrația deflagrației. 

 

UPDATE 22.34 Statul Islamic a revendicat oficial unul dintre cele două atentate 

sinucigașe care au avut loc astăzi în Kabul, spunând că numele teroristului care s-a 

autodetonat este Abdul Rahman al Loghari. 

 

UPDATE 22.12 Unele surse media din Kabul arată că până la această oră ar fi avut loc cel 

puțin 5 explozii, atât în preajma aeroportului cât și în centrul orașului. Informații 

furnizate de analiști indică faptul că seria de atentate este opera grupului terorist ISIS-K. 

 

https://ziare.com/international/cia/
https://ziare.com/international/sua/
https://ziare.com/international/pentagon/
https://ziare.com/joe-biden/
https://ziare.com/international/washington/
https://ziare.com/international/afganistan/
https://ziare.com/international/statul-islamic/
https://ziare.com/international/statul-islamic/
https://ziare.com/international/musulmani/
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UPDATE 22.08 Bilanțul actualizat, furnizat de oficialii Pentagon, arată că în atentate au 

murit 11 pușcași marini și un medic militar american. Alți 15 soldați americani sunt răniți. 

UPDATE 21.40 A fost raportată o a treia explozie la lăsarea serii în Kabul. Bilanțul 

morților a ajuns la 60, iar al răniților la 120. Mai multe surse arată că zece militari 

americani și-au pierdut viața în atentatele teroriste, separat de victimele înregistrate în 

rândul localnicilor. 

 

UPDATE 21.08 Un avion medical german este pregătit să zboare la Kabul şi să ajute la 

evacuarea persoanelor care au fost rănite joi în atacul de lângă aeroport, a anunţat 

ministrul german al apărării Annegret Kramp-Karrenbauer, după ce Germania şi-a 

încheiat operaţiunile de evacuare. 

 

UPDATE 20.55 Forțele de securitate din Kabul atenționează că riscul producerii unui nou 

atentat terorist la intrările în aeroport este iminent. 

 

Bilanțul victimelor este în continuă creștere. Până în prezent ar fi vorba despre cel puțin 

40 de morți și 120 de răniți. 

 

Printre cei decedați sunt și patru pușcași marini americani, iar alți trei au fost răniți, a 

transmis ambasadorul american la Kabul către Pentagon. 

 

Majoritatea răniților sunt în stare gravă, conform presei internaționale. 

Talibanii condamnă oficial atentatele și vorbesc despre elemente scăpăte de sub control. 

Imagini filmate astăzi îi surprind în puncte de control alături de soldați americani. Surse 

din Afganistan arată ca exploziile ar fi opera organizației teroriste ISIS. 

Majoritatea răniților sunt în stare critică, ei ajungând la spitalele din Kabul în urma 

atacurilor teroriste, potrivit unui reporter local al NYT. - AP. 

Armata SUA se află alături de talibani. Imagini dramatice filmate la unul dintre punctele 

de control cu o cameră montată pe casca unuia dintre pușcașii marini americani, 
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ONU condamnă atentatul terorist din Kabul 

Secretarul general al Organizaţiei Naţiunilor Unite, Antonio Guterres, a condamnat joi 

”atacul terorist care a ucis şi a rănit un număr de civili” în apropierea capitalei afgane, 

Kabul, relatează Reuters. 

 

”Acest incident evidenţiază volatilitatea situaţiei din teren în Afganistan, dar în acelaşi 

timp ne întăreşte hotărârea de a continua să furnizăm asistenţă urgentă în ţară în 

sprijinul poporului afgan”, a declarat purtătorul de cuvânt al ONU, Stephane Dujarric. 

El a precizat că din informaţiile de până acum nu există victime în rândul personalului 

ONU în urma atacului de la aeroportul din Kabul. 

 

Pentagonul a anunţat că în apropierea aeroportului din Kabul au avut loc joi cel puţin 

două explozii, care fac parte dintr-un ”atentat complex” în care s-au înregistrat victime 

civile şi militare americane. Organizaţia neguvernamentală Emergency a scris 

pe Twitter că cel puţin şase oameni au murit şi alţi 30 au fost răniţi în atacul de lângă 

aeroportul din capitala afgană. 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 Geoană: Ucraina mai are nevoie de reforme pentru a adera la NATO 

Secretarul general adjunct al NATO, Mircea Geoană, a făcut apel la Ucraina să facă 

progrese cu reformele interne necesare pentru aderarea la Alianţa Nord-Atlantică, a 

relatat joi agenţia de presă Interfax-Ucraina, preluată vineri de Xinhua. 

Perspectiva aderării Ucrainei la NATO „a fost confirmată la cel mai înalt nivel politic în 

cadrul Alianţei”, a declarat Geoană pentru Interfax-Ucraina în timpul unei vizite la Kiev. 

Pentru a ajunge acolo, este nevoie de o combinaţie de factori, cum ar fi statutul 

reformelor necesare într-o ţară candidată şi consensul politic, a precizat secretarul 

general adjunct al NATO. 

„Nu există un mecanism automat în privinţa acestei chestiuni, dar există întotdeauna 

încurajare. Personal, încurajez ţări ca Ucraina să adere la cursul reformelor, să continue 

cooperarea cu NATO pe cât mai multe fronturi posibile”, a spus Geoană. 

https://ziare.com/international/onu/
https://ziare.com/international/afganistan/explozie-aeroport-kabul-atac-sinucigas-1697031
https://ziare.com/international/afganistan/explozie-aeroport-kabul-atac-sinucigas-1697031
https://ziare.com/twitter/
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Aderarea la NATO este o prioritate de politică externă a Ucraina, obiectivul fiind înscris 

în Constituţie în 2019. În iunie 2020, Ucraina a devenit ‘partener de oportunităţi sporite’ 

în relaţia cu NATO. 

(Sursa: G4media.ro) 

 


